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•poli Gradis

Ob galeriji je bilo treba zgraditi tudi podhod za pešce in kolesarje, kar bo pri
spevalo k večji varnosti le-teh Foto: C. Pavlin

Xl. republiško proizvodno tekmovanje

Prvo mesto — Najlepše 
darilo ob jubileju
Najuspešnejša sta bila železokrivca

22. junija so ekipe Gradisovih proizvodnih delavcev na XI. proizvodnem 
tekmovanju gradbenih delavcev Slovenije, ki ga je letos organiziral Zvezni 
Center za izobraževanje gradbenih inštruktorjev iz Ljubljane dosegle lep 
UsPeh: železokrivski par je na republiškem proizvodnem tekmovanju osvojil 

mesto, tesarja sta bila druga, zidarja in orodjarja tretja, signalist in žer- 
Javodja pa sedma.

Zmagovalci tega tekmovanja so si pridobili pravico do nastopa na zvez- 
nem tekmovanju, ki bo letos v Kragujevcu. Naj spomnimo, da je bilo to tek- 
teovanje lansko leto v Sloveniji pod imenom TEGRA, organizator pa je bil

radis. Lani se notjenemu našemu paru ni uspelo uvrstiti v zvezni finale — 
tetos je to uspelo železokrivcem, zelo blizu pa so bili tudi tesarji, orodjarji m

Ekipno je Gradisova ekipa letos osvojila prvo mesto s tesno prednostjo 
bord SCT’ tretJe mesto pa si delita ekipi Stavbarja in Konstruktorja iz Mari-

Za nepričakovano ekipno zmago na tem tekmovanju so naši delavci pri
cvili najlepše darilo delovni organizaciji ob njenem jubileju, 40-letnici. 
vtem sodelujočim iskreno čestitamo, več o tem tekmovanju pa bomo pisali v 
naslednji številki. G. B.

Na trasi AC Naklo — Ljubljana je Gradis zgradil osrednji vstopno-izstopni 
objekt galerijo v Šentvidu ter most čez Kokro pri Kranju

21. junija odprta avtocesta Naklo—Ljubljana

29. kilometrov sodobne 
prometne žile

Avtocesto je slovesno odprl predsednik skupščine SR Slovenije Vinko Haf
ner in čestital vsem načrtovalcem in graditeljem

m ne*ajletnih solidnih uvrstitvah smo tokrat zasluženo osvojili še prvo 
°>esfo
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Franc Kositer — predsednik 
skupščine splošnega 

združenja gradbeništva 
in IGM Slovenije

Na 5. seji skupščine splošnega 
združenja gradbeništva in indu
strije gradbenega materiala Slo
venije, 24. aprila, so delegati 
izvolili novega predsednika, 
podpredsednika in tri člane izvrš
nega odbora. Postopek imenova
nja se je pričel že februarja letos, 
tako da je sredi marca komisija 
splošnega združenja za organiza
cijsko-kadrovska vprašanja že 
evidentirala možne kandidate, 
hkrati pa je stekel tudi koordina
cijski postopek v izvršnem od
boru SZG in IGM in v Gospo
darski zbornici Slovenije.

Franc Kositer, predsednik po
slovodnega odbora GIP Gradis 
je bil izvoljen za predsednika 
skupščine SZG in IGM Slovenije 
na seji 24. aprila letos, za pod
predsednika je bil izvoljen Niko 
Ogrin iz SCT in za člane izvrš
nega odbora Miklavž Uržen iz 
IM P, Slavko Pavlič iz Betona in 
Alojz Zupančič iz Imosa.

Mandat novoizvoljenih članov 
traja do 1987. leta.

C. P. Franc Kositer

S seje problemske konference OOZK

V tujini se bomo morali 
obnašati drugače

Delegati stalne problemske konference OO ZK Gradisa so se sestali ** ^
redni seji 13. junija v veliki sejni sobi skupnih služb v Ljubljani. OsrcOT ^ 
točki dnevnega reda sta bili ocena organiziranosti, dela in odnosov v l°z^ ,n 
Inženiring predvsem z vidika položaja Inženiringa v Gradisu in v odnosu ^ 
ostalih tozdov ter stanje na projektih v Kuwaitu in dokončen obračun Pr'
jekta KOL-3 z IMF.

Uvodne 'besede o tozdu Inženi
ring je podal direktor tozda Franc 
Zupančič ter orisal organizacijsko 
shemo po sektorjih. Povdaril je, da 
je pomembna odločitev, da bomo 
ustanovili poslovno enoto Inženi
ringa v Mariboru, ki naj bi pokrival 
območje severne Slovenije. Izpo
stavil je osnovne probleme s kate
rimi se srečujejo v Inženiringu in 
sicer: stalno pomanjkanje kvalitet
nega kadra, predvsem manjkajo 
kalkulanti in kadri za projekte v tu
jini, odnos tozdov do Inženiringa 
tudi ni najboljši, kar se odraža 
predvsem v zapoznelem plačevanju 
računov za storitve tozda Inženiring.

V razpravi so sodelovali delegati 
iz več tozdov, vendar so vsi bili mne
nja, da je Inženiringu treba dati 
pravo mesto v Gradisu, da mu je 
treba pomagati tudi z najboljšimi 
kadri, ki naj bi v Inženiring prišli 'z 
tozdov ter da je nepravočasno pla
čevanje računov za storitve Inženi
ringa nedopustno in se to v bodoče 
ne bi smelo več dogajati.

Delegati stalne problemske ^|l'( 
fercnce so bili z seznan jeni s stanj Pi 
projektov v Kuvvaitu. Pri prvem F,., ^
jetku, ki je fizično že končan, n ' 1 
še finančno zaključen se kaže izg |c 
nekoliko večja, kot smo je pkm*rU 
V Inženiringu ocenjujejo, da h°,n ;
guba znašala okrog 180.000 J' 
Narejena je že analiza tako vehk^ je 
preseganja planirane izgube, k> J1'
b^ služi la predvsem temu, da sejU N
napake ne bi ponovile tudi na “ d
ge m projektu, ki smo ga Pr,
koncem maja in za katerega j1'^. J*1 
kulativno predviden pozitiven n- ' 
tat v višini 20.000 KD. Predviden j

ube **že tudi način pokrivanja izgu 
šega prvega projekta v Kuwan

Predsednik poslovodnega odb1’ 
Gradisa Fran^ Kositer je p(,r„ ,ei ji 
pregovorih z 1MP glede k o nem--. n 
obračuna projekta KOL-3, k* J 
žično končan že pred trerni's*1 A,
leti, finančno pa ni zaključen še
danes. Pregovori z IMP so še v tet*

Cf

Republiški odbor sindikata 
o gospodarjenju v gradbeništvu

Republiški odbor sindikata gradbenih delavcev je na seji plenuma 8. maja 
opredelil naloge za boljše gospodarjenje. Sindikat gradbincev je podprl vse 
usmeritve skupščine Splošnega združenja gradbeništva in industrije gradbe
nega materiala, ki smo jih objavili v majski številki Gradisovega vestnika, 
dodatno pa je določil še nekatere poudarke:

•• Pri zmanjševanju števila zapo
slenih v gradbeništvu je potrebno 
več načrtnosti, tako v samih gradbe
nih organizacijah kot v družbi. 
Gradbene organizacije bi morale iz
delati natančne ocene, koliko in ka
terih delavcev je preveč.

Miro Primorac iz Gradisa je ob 
tem opozoril na škodljivost posplo
šenih ocen o prevelikem številu za
poslenih v gradbeništvu. Maribor
skim delovnim organizacijam tre
nutno manjka 120 zidarjev, tesarjev 
in železokrivcev. Kvalificiranih de
lavcev v osnovnih gradbeniških po
klicih torej še vedno manjka, pre
sežki pa so večinoma pri režijskih 
delih. Zato je tem bolj zaskrbljujoč 
podatek, da se je v predhodnem 
vpisu na šole za gradbene delvce v 
vsej Sloveniji vpisalo komaj 500 od

predvidenih 1.700 učencev. Po 
drugi strani pa gradbene organiza
cije spet iščejo delavce v drugih re
publikah.

Na seji so tudi opozorili, da mo
ramo doseči večjo gibljivost delav
cev, pa tudi opreme, med tozdi in 
delovnimi organizacijami. Nera
zumljivo je, kako se lahko zgodi, da 
v nekem tozdu nimajo dovolj dela za 
vse zaposlene, drugi tozd iste de
lovne organizacije v drugi regiji pa 
najema kooperante.

Sindikat mora torej zahtevati, da 
se točno ugotovi, kje je delavcev 
zares preveč. V takih primerih je 
nato treba v skupnostih za zaposlo
vanje načrtno iskati primemo novo. 
zaposlitev.
• Pri prestrukturiranju in uki

njanju nerentabilne proizvodnje je

treba gledati dolgoročno. Marjan 
Ščuka je opozoril, da bodo morali 
mnogi obrati za prdizvodnjo grad
benega materiala ob sedanjih ra
zmerah (draženje energije, po
manjkanje surovin) zapreti vrata. 
Toda opeko, cement, apno in pesek 
bomo v Sloveniji gotovo potrebovali 
tudi v prihodnosti. »Ali bomo vozili 
opeko iz Srbije?« se je vprašal. To bi 
seveda povzročilo ogromne tran
sportne stroške. Če hočemo ravnati 
zares gospodarno, si stihijskega uki
njanja proizvodnje ne smemo pri
voščiti, pač pa mora družba ugoto
viti potrebne zmogljivosti in jim 
omogočiti razvoj.

• Sindikat tudi zelo odločno za
hteva, da se pregleda, zakaj se ne 
uresničil jejoštevilni sklepi o razvoju 
gradbeništva — tako sklepi Zvezne 
skupščine, Gospodarske zbornice 
kot drugih organov.
• Zelo so poudarili tudi nujnost 

večje angažiranosti v tujini. Delovne 
organizacije se morajo zavedati, da 
je delo v tujini nujno ne le za zapo

slitev vseh delavAsv, pač pa 111 ^
tehnološki razvoj gradbeništ'3- , 
investicij v domovini še vrsto le^r 
bo dovolj, da bi gradbenim orS‘^ 
zacijam omogočale nakup s*’ |r 
nejše opreme in uvajanje novm 
noiogij. „,jr

Toda kako pridobiti posle ' ^
ni? Tu imajo naloge tako 8r, ^ 
organizacije kot tudi drugi- Ir' 
ne morejo zadovoljiti le s te a*’ 
pač napišejo v plan, da bodo 
dela v tujini, ampak morajo op* * 
liti tudi, kako bodo dosegle P°* 
ki jih terja tuji trg. , /

V družbi pa je treba pajti mc ^ 
zme za ponujanje kompletni*1 . ji 
jektov skupno s tehnologijo- 
ključna za pridobitev dela zlast* - 
zvijajočih se državah. Inženirsk^j. 
ganizacije tu še niso naredile d° j- 
pa tudi državni organi ne. (*^a-cij 
mer: pri dogovarjanju o fnveS. jjj; 
škili delih na državni ravni ter' p 
čevanju teh del v kompenza*-
posle.)' ij



jTežko delo komisije za »nagrajevanje«

t Novi pravilniki naj bi se začeli 
uporabljati od 1. julija dalje

Na JI. seji so se sestali delegati Komisije za i/sedbo in spremljanje Sa- 
|_ "»prašnega sporazuma o skupnih osnovah in merilih za ugotavljanje in 
Smejanj«: dohodka in čistega dohodka, za delitev sredstev za osebne do- 
L. .e 'n sredstev za skupno porabo in drugih nadomestil ter o zagotovitvi 

'»analnega standarda življenjskih in delovnih pogojev delavcev G1P Gra- 
j a*' pa domače Komisije za nagrajevanje, 31. maja letos. 
je. |°doma je bilo ugotovljeno, da 
„ vseh tozdih in delovnih skup- 
s'li zgoraj omenjeni samou- 

‘n n' sporazum sprejet, o čemer 
'eu V., nrejšnji številki. Gradisov ega 
ie ha a na ^rat^° žc poročali in da L " odstotek tistih, ki so se izrekli 

s<|sod tozda do tozda zelo različen
I. “d minimalnih 51 pa do kar spošt
uj 1 d2 odstotkov. Takoj po spre- 
,'J" sasa so v vseh tozdih pristopili k 
ta\L 3V.‘ 0sniltkov pravilnikov, ki so 
hj no„sedaj v javni razpravi in ki naj 

l^aceli veljati s 1. julijem letos. 
a0x 0rnisij> s° bila predložena tudi 
kr a re'ativna razmerja za delo- 
Sn P° prevedbi in jih je le-ta 
prjeJe*a- Nekoliko se je zataknilo le 

“^fcjevanju vrednotenja zah te v- 
lav ' 'n nalog poslovodnih de- 
bj| ev' Iz predloženega gradiva ni 
jih ;..povsem jasno po katerih kriteri- 
"ot stro*covn'h podlag so bila vred- 
kaLCna ta dela in naloge, oziroma,
Me0 Je upoštevana P MS metoda. 
vl 0glasje je bil tudi v tem, ker je 

'na delegatov bila mnenja, da je

treba po kombinirani metodi (PMS 
in strokov ne podlage), po kateri so v 
predlogu bila ovrednotena samo 
dela in naloge poslovodnih delavcev, 
ovrednotiti tudi delavce s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi. Ker 
pa ni še povsem jasno, kako in v 
kakšnem obsegu bomo v Gradisu 
določili delavce s posebnimi poobla
stili in odgovornostmi in ker so mne
nja o tem razhajajo, je bilo na tej 
seji nadaljevanje usklajevanja ne
mogoče

Spričo nezmožnosti usklaje
vanja in zbližan ja interesov po
sameznih tozdov je bil sprejet 
sklep, da se o predlogu ovredno
tenja del in nalog poslovodnih 
delavcev odloči na prihodnji seji, 
ko naj bi svojo oceno, stališče in do
končen dokumentiran predlog po
dala tudi komisija za revizijo sistema 
nagrajevanja.

Potrjeni so bili samo delokrogi od 
3 do 35 (neusklajeno 35 do 38), ki 
jih tudi objavljamo.

6
7
8 
9 

K)n
12
13
14
15
16 

.17 
18 
19 
2() 

21 
22
23
24
25
26
27
28 
29 
3()
31
32
33
34
35

tedanja vrednost Korigirana Novo relativno Korigirana vrednost
eda v točkah/uro višina razmerje razreda

T/h razreda R' (zaokroženo) v točkah/uro

2 3 4 5

1 K) 8,5 — 144
116 9,4 — 151
122 10,3 — 157

128 1 1.2 1,00 164
134 12.1 1.05 172
141 1.3,0 1.10 180
148 1-3,9 1,15 188
155 14,8 1,20 196
163 15.7 1,25 205
171 16,6 1,30 214
180 17.5 1,37 224
189 18.4 1,43 234
198 19,3 1,49 244
208 20,2 1.55 255
218 21,2 1,63 267
229 22,0 1,70 279
241 22,9 1,77 291
253 23,8 1,85 304
265 24,7 1,94 318
279 25,6 2,02 332
292 26,5 2,12 347
307 27,4 2,21 363
322 28,3 2,31 379
338 29,2 2,41 396
355 30,1 2,52 411
373 31,0 2,63 432
392 31,9 2,76 452
411 32,8 2,88 472
432 33,7 3,01 493
454 34,6 3,14 515
476 35,5 3,28 538
500 36,4 3,43 562
525 37,3 3,59 588

Zaradi tega, ker nekateri tozdi 
niso pravočasno pripravili svojih 
predlogov za nove delokroge in ker 
niso pripravili predlogov sprememb 
nazivov delokrogov je komisija v 
nadaljevanju svojega dela sklenila, 
da bo nove delokroge in nove nazive 
obravnavala in usklajevala na na
slednji seji.

V času zaključevanja redakcije 
smo prejeli vabilo za 12. sejo komi
sije, ki bo 21. junija, to je ravno v 
času, ko bo Gradisov vestnik v ti 
skarni. Na dnevnem redu so vsa od
prta vprašanja z 11. seje. O seji 
bomo poročali v prihodnji številki.

C. P.

Gosta na obisku: France 
Popit in Lojze Briški

Ogled gradbišča SNG v Mariboru

Predsednik predsedstva SR Slovenije France Popit in član predsedstva 
Lojze Briški sta si med dvodnevnim delovnim obiskom, v spremstvu pred
stavnikov mesta Maribora, ogledala tudi nekatere proizvodne obrate v 
TAM-u, izgradnjo in prenovo mariborskega Lenta ter Gradisovo gradbišče 
na Slovenskem narodnem gledališču.

Pohvalno sta se izrazila o gradnji, kije dosedaj potekala po planu in ni mo
tila rednega dela gledališčnikov. Konec maja so s predstavami na odru zača
sno zaključili, igralski kader pa bo nekaj časa gostoval zunaj svoje hiše. Čez 
poletje bomo Gradisove! nadaljevali z deli na drugi etapi obnove SNG. Zad
njo, četrto etapo bomo predvidoma dokončali do leta 1990.

Vsa dela nadzoruje Zavod za spomeniško varstvo Maribor, saj je bila 
zgradba zgrajena že leta 1865.

Sedaj Gradisove! obnavljamo streho, ki je že močno dotrajana. Do jeseni 
mora biti sedanja stavba nared, saj bo v njej ponovno organizirano že tradi 
cionalno' Borštnikovo srečanje.

Besedilo in slika:
. Franjo Štromajer
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Še naprej kritično vgradbeništvu
I___

V začetku maja je Republiški odbor sindikata delavcev gradbeništva sku
paj s komisijo za obveščanje in Splošnim združenjem gradbeništva organizi
ral novinarsko konferenco, na kteri je predstavnike tiska, radia in televizije v 
odprtem razgovoru seznanil s težkim položajem gradbeništva ta čas.
Od leta 1980 do danes se je inve

sticijska dejavnost zmanjšala za več 
kot 40 odstotkov; gradnja stanovanj 
upada iz leta v leto; dela v tujini in 
njihov obseg ne predstavljajo takšne 
številke in ne dajejo takšnih uspe
hov, ki bi si jo vso želeli; fluktuacija 
strokovnih kadrov je vse večja; za
nimanja za gradbene poklice je vse 
manj in ne nazadnje, osebni do
hodki gradbenega delavca v primer
javi z gospodarstvom predstavljajo 
že pravo sramoto.

To je le nekaj kritičnih ugotovi
tev, s katerimi se gradbeništvo sre
čuje danes. Slabo pa je, da težave 
skušamo reševati le znotraj sebe, saj 
na sejah, kjer se problematika 
obravnava le redko srečamo ljudi iz 
gospodarske zbornice ali izvršnega 
sveta, od katerih tudi gradbeništvo 
pričakuje pomoč in sodelovanje. 
80.000 delavcev v gradbeništvu ni 
tako majhna številka in zato bi širša 
družbena skupnost morala pokazati 
večji interes.
’ V zadnjem času vsi vidijo gradbe
nega delavca le v trenutku, ko zvejo 
za ceno kvadratnega metra stanova
nja. Zelo malo pa je tistih, ki so sez
nanjeni s kalkulacijo cene in anarhi
jo, ki trenutno vlada pri določanju 
teh cen. Vsi zahtevajo industrializa
cijo in izboljšanje organizacije sta
novanjske gradnje, nihče pa noče 
videti dejstva, da takšnih stanovanj
skih sosesk — z nekaj tisoč stanova
nji — kjer bi dejansko to izvedli, 
sploh ni!

Osebni dohodek v gradbeništvu 
že dolgo ni več ekonomska katego
rija dohodka. Pogoji, v katerih 
gradbeni delavci delajo so takšni, da 
bi bilo nujno razmišljati tudi o bene
ficirani delovni dobi. Zato nas ne 
sme čuditi dejstvo, da imajo grad
bene šole ob letošnjem vpisu zase
denih le 28 odstotkov prostih mest. 
Ker poznamo kako nam dobri de
lavci zaradi nizkih osebnih dohod
kov odhajajo v druge panoge, novih 
kadrov pa ne moremo pričakovati, 
se lahko vprašamo, kakšna je dejan
ska perspektiva gradbeništva.

Stabilizacijski programi, ki so jih

gradbene delovne organizacije izde
lale so vse preveč deklarativni: pre
strukturiranje delovne sile, izbolj
šanje organizacije, zmanjšanje reži
je, izločanje kooperantov. Glede na 
sezonski značaj dela v gradbeništvu 
in nespoštovanje sprejetih srednje
ročnih in dolgoročnih planov ter ce
novne problematike, je takšne 
ukrepe zelo težko izvesti.

Zavedamo se, da so znotraj grad
beništva tudi pomanjkljivosti, ka
tere ne znamo ali nočemo izboljšati. 
Menimo pa, da je za izboljšanje sta
nja gradbeništva potrebno sodelo
vanje širše družbe. Kajti če gradbe
nik ne bo zgradil npr. stanovanja, ne 
bo imel dela tudi delavec v drugi pa
nogi.

Za dela v tujini nujno potrebu
jemo pomoč zveznih organov in 
sprejet družbeni dogovor, katerega 
bodo spoštovali vsi udeleženci na 
tujih gradbiščih.

Nelojalna konkurenca med grad
beniki bi naj bila odpravljena sedaj, 
ko je večina gradbenih delovnih or
ganizacij podpisala dogovor o poe
notenju nastopa. To je priložnost, 
da bomo ugotovili, kdo bo prvi 
»padel« na izpitu — licitaciji. Tak
šen dogovor pa bi potrebovali tudi 
investitorji, da ob razpisih ne bi za
htevali kreditov — dudi deviznih, 
nemogočih rokov, itd., ki marsika
tero gradeno delovno organizacijo 
zaradi pomanjkanja dela prisilijo, da 
sprejme takšne pogoje, ki zavestno 
peljejo v izgubo.

Na tiskovni konferenci odgovorov 
na vrsto odprtih vprašanj seveda ni 
bilo. Odgovore nanje pa prav go
tovo upravičeno pričakujemo na 
skupni seji plenuma Republiškega 
odbora sindikata delavcev gradbe
ništva in izvršilnega odbora Sploš
nega združenja, ki bo ob Dnevu 
gradbincev 8. junija v Celju (o seji 
plenuma je v tej številki tudi prispe
vek), na katero so povabljeni tudi' 
predstavniki Gospodarske zbornice, 
Izvršnega sveta, Zveze sindikatov 
Slovenije in drugi.

Majda Jo\an-Toplak

Stanovanjski blok BI v ptujski stanovanjski soseski Rabelčja vas zahod s 84 
stanovanji, bo zgrajen do konca julija

. ODBOR ZA IZGRADNJO POTI - 
SPOMINOV IN TOVARIŠTVA PRI 

, MESTNI KONFERENCI SZDL LJUBLJANE
PODELJUJE

DDI7K I A K I 11— GIP GRADISU"hLKIZINANJt, tozd strojno prometni obrat
ZA DOLGOLETNO, POŽRTVOVALNO IN 
NESEBIČNO POMOČ PRI IZGRADNJI 
POTI SPOMINOV IN TOVARIŠTVA- 
SPOMENIKA LJUBLJANI, MESTU HEROJU

PREDSEDNIK MK SZDL PREDSEDNIK ODBORA " _ Z

LJUBLJANA 9. MAJ 1985 115111

Odkrito obeležje ob žici 
okupirane Ljubljane
Gradisovim tozdom podeljena priznanja 
za gradnjo Poti spominov in tovarištva

Pot spominov in tovarištva v 
Ljubljani je v svetu edinstven spo
menik vsem patriotom, aktivistom, 
borcem in partizanom, ki jih je po
vezovala usoda trdo preizkušenega 
mesta, ki je bilo med drugo svetovno 
vojno zasedeno od okupatorjev 
1493 dni, od tega 1170 dni obdano z 
bodečo žico.

Spomenik smo predali v uporabo 
11. maja letos, 30. maja pa je bilo s 
soseski Štepanjsko naselje v Ljub
ljani svečano odkrito obeležje prve 
žice okupirane Ljubljane. Obelež
je, ki simbolizira upornost, moč in 
svobodo herojskega mesta, bo tra
jen spomin na ilegalno pot, ki je pe
ljala prek Stepanje vasi v Lipoglav, 
Besnico in bližnje hribe, kamor so iz 
okupirane Ljubljane odhajali v par
tizane in kamor so kurirji skrivoma 
redno prenašali sporočila in sani
tetni material.

Na slovesnosti ob železnem obe
ležju z ilustracijo španskih jezdecev, 
ki ponazarja herojske čase, je bila

slavnostna govornica Olga Vipotn' 
kova, članica predsedstva mestn 
konference SZDL, ki je v daljše 
nagovoru obudila spomine na tis 
herojska leta Ljubljane.

V krajšem kulturnem progratf
so nastopili učenci osnovne
Karel Destovnik-Kajuh.

Po odkritju obeležja so v bližnj' 
ni'osnovni šoli 160. delovnim orga 

zacijam in nekaterim zaslužnim P° 
sameznikom iz občine Ljubija11. 
Moste-Polje, ki so se še zlsti izkaza 
pri gradnji Poti spominov in tovafi 
tva, izročili priznanja.

Odbor za izgradnjo Poti spom1^ 
nov in tovarištva pri mestni konte 
renči SZDL Ljubljane je pode _ 
priznanja tudi vsem Gradisov1 ^ 
tozdom in delovnim skupnostim 
dolgoletno, požrtvovalno in neS^ 
bično pomoč pri izgradnji Poti sp° 
minov in tovarištva.

Besedilo in slik'1, 
Cveto Pav"n

Slavnostna govornica ob odkritju obeležja ob žici okupirane Ljubljane je 
Olga Vipotnikova, članica predsedstva mestne konference SZDL
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Pripombe niso zalegle
^opravek projekta: prej najtežja skala v valobranu 

650kg, zdaj najlažja 2 toni in pol

V prejšnji številki našega vestnika smo lahko brali, da letos delavci kopr- 
in mariborskega Gradisa popravljamo valobrana v Umagu in Rovinju, 

kl j« je poškodoval že prvi močnejši val še v času gradnje v lanskem letu.
, to sploh mogoče in kdo je za to 
nv’ smo se spraševali ter se napotili 

Po odgovor na gradbišče. V Umagu 
že od daleč videli popolnoma 

^rugačno sliko kot pred letom dni. 
v aJ°hran je zdaj sestavljen iz veliko 
ecjih skal kot oni, ki smo si ga

Pomnili lrr Irnrvn Intn
j--- rvu l Ulil, IVI čiliiu si g,a z,ci

P°mnili iz lanskega leta. Zvedel 
jj0 tudi to, kako in zakaj je prišli'4* IVC*IVU 111 Z,C1IV<3

spremembe projekta.

novih, precej spremenjenih projek
tih. Za primerjavo povejmo, da je 
bila po starem projektu predvidena 
najtežja vgrajena skala v valobranu 
težka 650 kilogramov, po novem 
popravljenem projektu pa je pred
videna najlažja skala težka vsaj 
2500 kilogramov.

Gradis zdaj v valobran vgrajuje 
tudi skale, težke do 4500 kilogra-

»<■ L

'
ig^gg

v Rovinju si nismo hoteli zapraviti slovesa solidnega izvajalca

, ;; , z

1
n°vi valobran vzgrajujemo skale težke tudi do 4.500 kg

in v^ro Primorac, gradbeni inženir 
0podja gradbene operative v tozdu 
l^n t ar*b°r nam je pojasnil: »Že v 
rj|j . m letu smo Gradisovci opozo- 
slah'nVe?titorja 'n projektanta ne 
^ o dimenzioniranje valobrana 
je tPn P^em, malo večjem neurju s< 

domneva potrdila, 
obi‘i/°na ° graditvi investicijskih 
tu toy prelagata del odgovornost 
|an ,na izvajalca del — zato smo \ 
br3eni letu prekinili z deli na valo 
vizi U V ^ov>nju- Zahtevali smo re 
prj^’ Projekta, ker smo menili, da 
vemk 1 ne ustreza. V lanskem no 
taro -1* SIyo dobili nove projekte it 
ieni C1*° investitorja, da nadalju 

0 z deli na valobranu in to p<

mov. Narava nam je potrdila, da so 
bile naše pripombe upravičene.«

Podobne besede smo slišali tudi v 
rovinjski marini, ki sodi v Adriatik 
klub Jugoslavija, potrdil pa jih je 
tudi tamkajšnji direktor Herman 
Bačac. Zdajšnji valobran je vse kaj 
drugega kot prvotni.

Privezi v marinah se počasi polni
jo, naši delavci pa hitijo z zaključ
nimi deli, ki bi jih lahko opravili v 
lanskem letu, če bi bili valobrani, ki 
so jih projektirali v zagrebškem INA 
Inženiringu pravilno dimenzionirani 
— to je, če bi bile predvidene precej 
večje skale.

Besedilo in slika: 
Franjo Štromajer

Janez Stanovnik je kaj hitro pritegnil pozornost Gradisovcev

Zanimivo predavanje Janeza Stanovnika

O gospodarskih razmerah 
doma in v svetu

Gradisove komuniste zanimali ukrepi pri reševanju 
gospodarskih težav

Osnovne organizacije zveze ko
munistov imajo v svojih programih 
tudi programe idejnega ter aktual
nega družbenopolitičnega usposab
ljanja. V središču' zanimanja so v 
zadnjem času gospodarske teme, 
eno izmed zelo zanimivih in vsebin
sko zelo aktualnih ter zgoščenih 
predavanj pa je prejšnji mesec or
ganizirala OOZK v delovni skupno
sti Skupne službe.

Ob pomoči občinskega komiteja 
ZK občine Ljubljana Moste-Polje je 
osnovni organizaciji ZK v DSSS 
uspelo pridobiti za predavatelja 
člana predsedstva SRS dr. Janeza 
Stanovnika, razširjene seje pa se je 
udeležil tudi predsednik OK ZKS 
občine Ljubljana Moste-Polje 
Vinko Franjo.

Predavanje je bilo 11 .junija v ve
liki sejni sobi DSSS na Smartinski.

Predavatelj je kot dober poznava
lec razmer najprej osvetlil vzroke

zaostrovanja gospodarskih razmer v 
svetu ter naštel nekatere možne pri
lagoditvene ukrepe, v drugem delu 
svojega predavanja pa se je omejil 
na gospodarske razmere in stanje v 
Jugoslaviji ter nujne »premike« za 
povečevanje našega izvoza; tod smo 
ptiče različnim stališčem v posa
meznih republikah - oz. pokrajinah 
tudi glede predloga nove devizne 
zakonodaje itd.
. V zadnjem delu je Janez Stanov
nik odgovoril še na nekatera, vpraša
nja, ki so mu jih postavili člani 
OOZK iz Gradisove DSSS.

Predavanje je vsekakor zelo uspe
lo. Po mnenju prisotnih bi si podob
nih še želeli.

V bodoče bi morda kazalo še ne
koliko razširiti krog povabljenih — v 
dvorani je bilo še nekaj prostih se
dežev, za tako predavanje pa bi bilo 
vredno tudi stati!

G. B.

... ob koncu pa tudi odgovoril na nekaj postavljenih vprašanj
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LIO vse uspešnejši tudi v Srbiji

Gradisove montažne hiše v Novem Sadu, Beogradu, 
Novem Pazarju, Boljevcih in še kje

Gradisova temeljna organizacija LIO Škofja Loka je v nekaj zadnjih letih 
vse uspešnejša tudi izven naše republike. Po uspešno opravljenem delu na 
jugu Italije so s pomočjo svojega predstavništva v Beograda, Iti ga vodi 
Dragan Dodič uspeli pridobiti dela v Novem Pazarju, Beograda, Surčinu, 
Novem Sadu, Boljevcih, v prihodnje pa bodo svojo dejavnost prav gotovo še 
razširili.

V večini primerov gre za postavi
tev montažnih hiš tipa GMH (Gra
disova rastoča montažna hiša), je pa 
tudi nekaj lesenih hal, ki se uporab
ljajo kot skladišča in deponije za 
kmetijsko mehanizacijo Poljopri- 
vrednega kombinata Beograd 
(PKB).

Ravno sedaj končujejo 23 stano
vanjskih enot v Novem Sadu. Gre za 
tri nize stanovanjskih vrstnih hiš. V 
prvih dveh je po osem stanovanjskih 
enot, v tretjem pa sedem. Površina 
posamezne enote (GMH) je 96 kva
dratnih metrov. Skupna površina 
objektov postavljenih za investi
torja »Pobeda« iz Novega Sada 
znaša 2211 kvadratnih metrov.

Konstrukcijska zasnova objekta 
GMH v Novem Sadu je kombinacija 
klasične gradnje s temelji, ki jih je 
zgradila lokalna gradbena operativa 
in montažnega sistema za nosilne 
stene, streho in mansardo.

Rok gradnje je kratek, delo pa je 
opravljeno v zahtevani kvaliteti in v 
zadovoljstvo investitorja.

Oh našem obisku v Novem Sadu

smo obiskali tudi gradbišče v Bo
ljevcih, nedaleč od Beograda. Tam 
je že zgrajenih več montažnih hiš, 
nekaj pa jih je še v gradnji. Naselje v 
Boljevcih se precej razlikuje od ti
stega v Novem Sadu. V slednjem 
gradimo enonadstropne vrstne hiše, 
v Boljevcih pa posamezne atrijske 
hiše.

V Boljevcih smo se pogovarjali z 
nekaterimi stanovalci v naših mon
tažnih hišah. Vsi so z gradnjo zado
voljni, tudi s funkcionalnostjo pro
storov, nekoliko pripomb so imeli le 
na montažo oken in vrat. V en glas 
pa so se jezili na načrtovalce hiš, ki 
niso zraven hiš predvideli nobenih 
vrtnih lop v katere bi lahko spravljali 
vrtno orodje, saj ima vsaka hiša tudi 
manjši vrt. V lopah bi lahko odlagali 
tudi tiste stvari, za katere ni prostora 
v hišah.

Tudi v prihodnje si obeta LIO na
daljevanje del v Srbiji. To bo omo
gočila kvaliteta opravljenega dela in 
spoštovanje pogodbenih rokov.

Besedilo in slike: 
Cveto Pavlin

Lesena hala za Poljoprivredni kombinat Beograd (PKB) nedaleč od Surčina 
je bila postavljena v kratkem času

Naselje individualnih atrijskih Gradisovih montažnih hiš v Boljevcih nedaleč 
od Beograda je že zgrajeno

Posnetek za spomin. Montažerji, ki so delali v Novem Sadu so se sl^Ju
podpredsednico poslovodnega odbora Gradisa Milko Marc-Klobovesi11* p 
rijem predstavništva LIO v Beogradu Draganom Dodičem ^

Montažna skupina LIO iz Škofje Loke hitro in 
za vrstne hiše v Novem Sadu

Raziskovanju moramo 
posvetiti vso pozornost^
V naslovu zapisana ugotovitev je bila neštetokrat ponovljena na 9- 

sveta Raziskovalne enote, ki je bila 12. junija v Ljubljani, predvsem 
se nam v zadnjem času zmanjšuje odstotek končanih razvojno-razisko^a ^ F 
(RR) nalog in ker zaradi nizkih osebnih dohodkov ne moremo dovolj 
nagrajevati obstoječih raziskovalcev, kaj šele, da bi uspeli pridobit' n j t 
Nekoliko več si obetamo od novega samoupravnega' sporazuma o sk F a 
osnovah in merilih za delitev sredstev za OD... 1

kontrolo s*a j,— naprava za ____ .
mostov (o napravi objavljamo P j < 
ben prispevek na drugih str [I 
tega glasila,

— celostna grafična podoba- ^ t 
V nadaljevanju je svet RaZ ■ vV IlrlUdlJUVrtllJU JC - ..(V

val ne enote pregledal zapis01'L;vame enote pregieuai zay‘—- . [čv 
gramske komisije in potrdil za ^ i 
za dodatna sredstva za Pr,sa„.^c|io

Albert Praprotnik, predsednik sveta 
Raziskovalne enote: »Sami moramo 
vplivati na to, da se nam ne bo 
zmanjševal odstotek dokončanih 
RR nalog in da bomo uspešne razi
skovalce bolje nagrajevali...«

za aortama sreasiva za y— p 
RR naloge, potrdil seznam nov ^ ^ 
javljenih nalog z ocenami vr®° ,,|o! 
in sprejel ocene končanih RR 
s predlogom nagrad za rece° p 
Svet RE je pregledal tudi P° ,, 
združenih sredstev za RR d®ja g ji
v letu 1984 v znesku 29.901 
narjev.

Potrjen je bil predlog T»^
novih RR nalog za letošnje ,, 
kakor tudi poročila o oprav 
nalogah do maja meseca. , g\[

Svet Raziskovalne enote je. y

Uvodoma je bilo predstavljeno 
opravljeno delo na nekaterih RR 
nalogah in sicer:

— industrijska gradnja mostov,
— mali finišer,

dil tudi zapisnika 8. in 9. seje—---- —r.„.....—...............  i($t‘
sije za inventivno dejavnost n 
rih je le-ta določila višino nag ^ jr 
posamezne tehnične izboljša j
koristne predloge.
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gost Perutnine Ptuj—je bil 
1 slavnostni govornik ob otvoritvi

Valilnica predstavlja enega izmed najzanievnejsin oDjemov v saiopu nt»cg* 
reprodukcijskega centra vzreje starih staršev. Objekt zavzema površino prek 
2800 kvadratnih metrov, v njem pa vzdržujejo higienski nivo kot v ljubljan
skem Kliničnem centru

^tvoritve nove farme Perutnine Ptuj

Za vzorno poslovno sodelovanje Ja 
kombinat PP podelil več priznanj, 
prejel pa ga je tudi Gradis. Sprejel ga 
je Tone Zaletelj

Zgradili smo eno največjih valilnic piščancev
L. ^ tozd GE Gradnje Ptuj je za ptujsko Perutnino doslej zgradil že veliko 
|~)eMov. Zadnji v nizu zgrajenih objektov, za katere je bila otvoritev 17. 
Oj8; je valilnica plemenskih piščancev v Markovcih. To je verjetno največja 
ha!ais°dobnejša valilnica pri nas, v njej pa se bo izleglo okrog pet milijonov 

itfPoKanCev *e,no- Gre seveda za piščance z rodovnikom pasme Hubbard, ki so 
1 sudno povedano stari starši brojlerjev, zrejenih za prehrano.

Pok lrSo*(ombinat Perutnina Ptuj 
ve kar okrog 50 odstotkov slo
ju oziroma okrog 20 odstotkov
ijeni°S 0vansk>h potreb po piščanč
kov mes.u 'n jajcih. Z otvoritvijo 
,vžr e. kalilnice v Markovcih in treh 
Fcii,-h farm v Mali vasi, Štarošin- 
Jren 'n Stojncih pa so pridobili nov 
5 k) j, “kcijski center, ki bo — kot 
il^na °^a P°sebna pogodba, podpi- 
i(Pe na dan otvoritve — omogočal 

tn|ni razen ekskluzivnega za- 
itu^j .nja Hubbarda v Jugoslaviji 
%j l2''02 brojlerskih staršev (jajc 
J l(>vni(enskih piščancev)' na sve-

$ ^88nPna Površ'na valilnice je 
pa . kvadratnih metrov, zgrajena 
VeJ,c na nerodovitnem področju. 
bj£n-j[en’b je bilo okrog 2.300 ku- 

!t0n 'a metrov betona in okrog 115
j ^mature.
|i Hie(j *n'ca Je sestavljena iz tteh 
. Sebojno povezanih hal, kot pač

to zahteva tehnološki postopek. V 
prvi hali in fazi po posebnem po
stopku razkužijo, sortirajo in obde
lajo jajca, dobljena iz ZDA. V drugi 
hali teče postopek predvaljenja in 
izleganja v posebnih inkubatorjih za 
moško in žensko linijo. Tretji fazi bi 
tudi lahko rekli »kozmetika« piš
čancev, saj vse cepijo, bodočim pe
telinčkom poščipajo viseče krem- 
peljčke in jim obrusijo kljunčke, 
nato pa jih s transportom v posebni 
embalaži preselijo na vzrejne farme.

Otvoritve novega reprodukcij
skega centra ob 80-letnici tradicije 
vzreje piščancev v Ptuju sta se poleg 
domačih in tujih strokovnjakov s 
področja perutninarstva in veterine 
udeležila tudi predsednik CK ZKS 
Andrej Marinc in predsednik repu
bliškega komiteja za kmetijstvo, 
prehrano in gozdarstvo Milan Kne- 
ževič. Besedilo in slike:

C. P., G. B.
m

Posebne komore za valjenje plemenskih piščancev

tujo .Pastor, v katerem po posebnem postopku razkužijo, sortirajo in obde- 
)aKa, dobljena iz ZDA

»S
Na slovesnosti ob zaključku gradnje je investitor pripravil Mkof s pokušino 
piščančjih specialitet. Takole je bilo ob omizju, kjer so se vsedli skupaj pred
stavniki izvajalcev del in nadzora
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Pogled na del klasiraice v Pesjem pri Titovem Velenju, ki jo gradi tozd GE 
Celje

Velika investicija, 
kratek rok

Gradimo klasirnico in drobilnico premoga 
za Rudnik lignita Velenje

Zaradi stalnega pogrezanja tal v 
okolici jame Preloge so se morali v 
Rudniku lignita Velenje odločiti za 
gradnjo nadomestnih objektov. 
Dela sta prevzela Gradis tozd GE 
Celje in Vegrad, tako da od novem
bra lani gradita novo drobilnico in 
klasirnico premoga v Pesju pri Tito
vem Velenju. Izvajalca sta si delo 
podelila, fizično kot finančno pri
bližno na polovico, tako da Gradis 
gradi klasirnico z vagonskim in ka
mionskim terminalom, Vegrad pa 
drobilnico. Ponudbena cena celotne 
investicije je bila 1,3 milijarde di
narjev, končna cena pa bo krepko 
več.

Klasirnica je armirano-betonska 
konstrukcija dolga 72 in široka 3(r 
metrov. Z drobilnico bo povezan z 
mostovnimi konstrukcijami za tran
sportne trakove. Premog bo prihajal 
v klasirnico po transportnih trako
vih. Drobne frakcije bodo pošiljali 
direktno na deponijo TE Šoštanj, 
večje frakcije pa jiodo nakladali na 
tovorn jake in vagone ;ili pa dodatno

drobili v sekundarnem drobilcu ter 
pošiljali na deponijo TE Šoštanj, vse 
odvisno od trenutnih potreb.

Tehnološki proces drobljenja in 
klasiranja premnoga bo razdeljen na 
primarni in sekundarni del, ki bo 
skozi vse objekte potekal na dveh 
paralelnih proizvodnih linijah, od 
katerih ima vsaka kapaciteto 1000 
ton premoga na uro. Normalno bo 
obratovala le ena linija, medtem ko 
bo druga vključena v proizvodnjo 
skladno s potrebami večje proi
zvodnje in sicer v času konic, ko bo 
potreba po energiji velika.
. Predvideva se, da se bb v Pesju 
letno drobilo in klasiralo 4,7 mili
jona ton premoga, ali 20.000 ton 
dnevno.

Rok za dokončanje del je 22 me
secev. kar pomeni da gresta klasir
nica in . drobilnica septembra pri
hodnje leto v poskusni zagon. Pro
jekte je izdelal IN A Projekt iz Za
greba.

Besedilo in slika: 
Cveto Pavlin

*

Rok za dokončanje klasimice in drobilnice s spremljajočimi objekti je 22 me
secev. Poskusni zagon je predviden za september prihodnjega leta

Rast Yu 85

Gradisu podeljena 
srebrna plaketa

Uspela predstavitev malega finišerja

V času od 30. maja do 7. junija je bila na Reki 13. jugoslovanska razstav® 
izumov, tehničnih izboljšav in novosti, imenovana Rast Yu 85. Razstavo)® 
odprl v imenu pokrovitelja Gospodarske zbornice Jugoslavije, član pi'6®' 
sedstva Tone Krašovec. Na otvoritvi so bili navzoči tudi zvezni sekretar z® 
ljudsko obrambo admiral flote Branko Mamula, namestnik predsednika Dr" 
žavnega komiteja SZ za vprašanja izumiteljstva in novih odkritij Jurij Pogy 
čev, član predsedstva ZSJ Lazar Zarič in drugi gostje.

Na velikem razstavnem prostoru 
je več kot sto razstavljalcev prika
zalo okrog 700 eksponatov. Letoš
nja razstava Rast Yu 85 je bila obo
gatena s posebno razstavo »Sovjet
ski izumi«, ki je prikazala nekatere 
uspehe sovjetskih izumiteljev in ra
ziskovalcev na področju strojegrad
nje, kmetijstva, prometa, gradbeniš
tva, lahke industrije in na drugih po
dročjih.

Gradis je na Reki predstavil svojo 
inovacijo mali finišer tip F 0710, ki 
je izdelek tozda Kovinski obrati Ma
ribor in je rezultat timskega dela 
izumiteljev Gradisa (KO Maribor in 
DSSS) in Industrijskega biroja iz 
Ljubljane. Avtorji inovacije mali fi
nišer so: Darko Bele, inž., Ludvik 
Černivec, teh.,‘Josip Horvat, inž., 
Fedor Klun, dipl. inž. str., Stanko 
Mlakar, teh., Albin Pernat, inž. org., 
Rajko Purnat, dipl. inž., Štefan Roj, 
delovodja, Franc Tominc, ekono
mist, Danilo Viraj, VK. elektrikar,

Franc Vnuk, inž., org., Miloš Zah® 
kovec, VK elektrikar, Žarko Za10 
kar, dipl. inž. str. in mag. Mat* 
Žontar, dipl. ing! str. ,

Mali finišer predstavlja pop0 
nomanov proizvod na jugoslova® 
skem tržišču. Predviden je za p°*a, 
ganje asfalta v širini 1,1 do 2. 
metra. Do sedaj smo zgojaj orn 
njene štirine asfaltirali ročno. y 
predvsem za ozke ulice, pločnik’ 
kolesarske steze, tovarniška dvori 
ča, manjša parkirišča in podobn°j

Ocenjevalni odbor razstave
Yu 85 je nove izume, tehnic®. 
izboljšave ih novosti ocenil tertl1 
Gradisovim inovatorjem pod6 
srebrno plaketo. To priznanje p? 
meni še eno potrditev afirmacij 
Gradisa v jugoslovanskem gradb 
ništvu, istočasno pa predstavlja o 
veznost, da tudi v prihodnje vl 
gamo v razvoj in obdržimo viso 
pridobljeni ugled. ,

Miroslava Pascol

Sejem Naš dom v Mariboru

Novosti bi lahko bilo več
Čciprav napovedanih bistvenih 

novosti na letošnjem sejmu NAŠ 
DOM v Mariboru ni bilo opaziti, si 
ga je vendarle ogledalo precejšnje 
število obiskovalcev. 50 razstavljal
cev, predvsem iz Slovenije, je na 
prostorih sejmišča prikazalo »svoj 
program« s področja preživljanja 
prostega časa in ureditve doma.

Med drugim, naj bi sejem odgo
voril tudi na vprašanja, kje bomo v 
prihodnje gradili stanovanja in kod 
bomo v prihodnje zidali zasebne 
hiše.

Izmed gradbenih delovnih orga
nizacij sta razen Gradisa na sejmu 

■sodelovala še Stavbar in Konstruk
tor, oba iz Maribora.

Naša mariborska gradbena enota 
se je predstavila s stanovanjsko po
nudbo. Prikazali smo tlorisno povr
šino tipskega stanovanja, kot jih 
gradimo v naselju S-31 na Pobrežju. 
V »stanovanju« je bila tudi vsa 
oprema, tako da so imeli obiskovalci 
jasnejšo predstavo o opremljenosti 
irt uporabnosti tako opremljenega 
stanovanja.

Precej razstavljalcev je prikazalo 
razne predmete za opremo stano

vanj ter opremo za preživljanje Pr^j 
stega časa. Nekateri so razstav 
celo opremo, ki ni sodila na ta sej6® 
Zato bo v prihodnje treba resnor 
zmisliti o vlogi specializiranih 
mov, če naj bi na njih videli res tis ^ 
kar obiskovalce zanima. Treba ) 
bo vsekakor prikazati kaj več » 
jim je tokrat ponudilo to izložb6 
okno. ■„<

F.Štroma)6
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Zaključili smo tudi zunanjo ureditev pri skladišču, garderobah in jedilnici, ki V Mežici smo zgradili tudi manjši stanovanjski blok, v katerem je 38 stano- 
sniojih zgradili za tovarno TOM v Mežici. Objekt je bil zgrajen v rekordnem vanjskih enot. Preostala je še zunanja ureditev okrog objekta 
^®su in ima 1800 kvadratnih metrov koristne površine.

Tozd GE Ravne na Koroškem v letošnjem letu

Kljub težavam bodo zastavljeni cilji uresničeni
Dolgoletna je Gradisova prisotnost in tradicija kvalitetnega nastopa v Ko

roški regiji. Tako je bilo vsa leta dosedaj, tako bo, kljub težavam, ki pestijo 
gradbeništvo, tudi letos in v bodoče am zagotavljajo v tozdu GE Ravne 
na Koroškem in v isti sapi dodajajo, da se sami morajo obnašati skrajno go
spodarno in stabilizacijsko da je konkurenca vedno hujša in boj za delo težji, 
da morajo poiskati lastne notranje rezerve, kipa jih je vse manj in da so nizki 
^ebni dohodki povzročili odhod številnih delavcev iz tozda v druge panoge, 
*ier za lažje delo dobijo boljše plačilo.

Da bi lahko, kljub omejevanju in
vesticijske porabe, zagotovili vsem 
delavcem še kolikor toliko zadovo- 
J*v življenjski standard, bodo mo- 
ra[> letos v tozdu GE Ravne na Ko
škem doseči 1,5 milijarde dinarjev 
celotnega prihodka. Da so uloženi 
aaporj dali dobre rezultate pove po- 
?tek, da imajo že sedaj zagotovlje- 

a>b del v višini 1 milijarde dinarjev, v 
kratkem pa bodo sklenili pogodbe 
*a gradnjo še nekaterih objektov, 
’ako da bo plan v celoti uresničen, 
ne.kaj teh del pa se bo preneslo tudi v 
Prihodnje leto.

Pridobivanje del je vse težje, pa 
"c samo zaradi zmanjšane investicij- 
I e gradnje, temveč tudi zaradi ne- 
ojalne konkurence med gradbeniki, 

k* s številnimi prijemi znižujejo

drug drugemu ceno, kar investitorji 
seveda s pridom izkoriščajo in grad
benikom dela oddajajo pod zelo tež
kimi pogoji. Vse to in izredno hitra 
rast cen osnovnim gradbenim suro
vinam vpliva na to,, da materialni 
stroški še vedno rastejo hitreje kot 
dohodek in čisti dohodek.

Kljub hotenju, da bi tudi na Rav
nah zaživela inovacijska dejavnost, 
pa do sedaj spodbudnejših rezulta
tov ni bilo. To je zato, ker množični 
inventivni dejavnosti pri nas posve
čamo premalo pozornosti, koristne 
predloge premalo cenimo in jih ne 
znamo ali pa ne želimo pravilno 
vrednotiti in njihove ustvarjalce 
primerno nagraditi.

Spričo nizkih osebnih dohodkov 
se vse manj mladih odloča za grad

bene poklice in z vso skrbjo se lahko 
vprašamo, kaj bo čez pet ali deset 
let. Mladi kadri, ki pridejo v tozd, 
tudi ne dajo vsega tistega, kar od 
njih pričakujemo. Vzrokov za to je 
več. Eden izmed vzrokov je naš si
stem šolstva, saj imajo učenci 
usmerjenega izobraževanje premalo 
praktičnega pouka in ko pridejo iz 
šol na gradbišča, se prvih nekaj me
secev šele uvajajo v delo. Mladi 
kadri bi, glede na teoretična znanja, 
ki jih imajo, lahko več prispevali k 
razvoju boljšega dela, saj je danes 
čas vztrajnega iskanja novih rešitev, 
ki bi skozi inovacijsko dejavnost, 
pomenila večjo produktivnost pri 
delu. Vendar, zaradi že prej ome
njene miselnosti, našega odnosa in 
ne nazadnje tudi zavisti, ostajamo 
brez novih idej in rešitev.

V zadnjih mesecih smo v Gradisu, 
kot tudi v našem tozdu veliko časa in 
pozornosti posvetili problematiki 
nagrajevanja. Ne bom govoril o na
grajevanju po delu, oziroma nagra
jevanju po rezultatih dela, saj je tega 
pri nas zelo malo.

Želeli smo nagraditi dobre in

strokovne delavce, to je tiste organi
zatorje proizvodnje in delavce v ne
posredni proizvodnji, ki tvorijo tisto 
jedro našega tozda, katero je spo
sobno potegniti voz naprej, tiste de
lavce, ki so gonilna sila v tozdu. In 
kaj se je žal zgodilo? Prevladala je 
uravnilovka, ki je več ali manj izena
čila slabe, dobre in najboljše de- 

davce.
Res je, da smo s tem omogočili 

vsem delavcem, ne glede na njihov 
prispevek k delu, nekoliko višji mi
nimalni življenjski standard, po 
drugi strani pa smo premalo nagra
dili tiste delavce, ki dajejo pobude 
za boljše delo, za večjo kvaliteto in 
kvantiteto opravljenega dela in tiste, 
ki se želijo izobraževati ob delu.

Lahko se nam zgodi, da bomo čez 
čas ugotavljali, da smo narobe rav
nali in da imamo vse manj takih de
lavcev, ki si prizadevajo narediti 
nekaj več kot drugi in da so se tudi 
tisti prepustili poprečju uranilovke. 
Vprašamo se lahko samo, kdo pa bo 
tedaj potegnil ta voz naprej.

Besedilo in slike:

V zaključni fazi je adaptacija stanovanjsko- poslovne stavbe Kmetijske za
druge Ravne
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Podeljena letošnja sindikalna priznanja

Zlati znak ZSS Pavlu Ringu
Zlati znak ZSS 
Pavlu Ringu

Malo je ljudi, kot je Pavle Ring, 
predsednik OO ZS v tozdu GE 
Ravne na Koroškem. Vztrajnost in 
posluh do sodelavcev, do sočloveka, 
nenehna skrb za interese in standard 
delavcev, to so odlike brez katerih ni 
dobrega sindikalista.

Ring, kot ga v tozdu kličemo, je že 
stari Gradisovec, dober vodja tesar
jev in mentor praktičnega pouka. Je 
dolgoletni član ZK in vsa leta akti
ven družbenopolitični delavec, v se
danjem mandatu pa predsednik IO 
OO ZS. Ravno pod njegovim vod
stvom je sindikalna organizacija iz
peljala številne akcije s področja na
grajevanja po delu, družbenega 
standarda zaposlenih, varstva pri 
delu, športa in rekreacije itd.

Veliko svojega prostega časa po
sveča Pavle Ring izvrševanju sindi
kalnih nalog in obveznosti. Nikoli 
mu ni bilo za takšno delo žal časa, saj 
čuti izredno odgovornost do svojega 
dela in prevzetih nalog.

Aktivno sodeluje v občinskem 
svetu ZS Ravne kot tudi v medob
činskih organih ZS za Koroško. 
Velik je tudi njegov prispevek k ra
zvoju gasilstva in požarne varnosti v 
občini Dravograd.

Srebrni znak ZSS 
Boži Kunstelj

Že skoraj 30 let deluje Boža Kun
stelj v sindikatu. Začela je kot tajnik 
in potem kot predsednik takratne 
sindikalne podružnice v upravnih 
službah občine Ljubljana Moste- 
Polje, po prihodu v Gradis pa se je 
vključila v delo sindikata skupnih 
služb, kjer je bila delegat v izvršnem 
odboru in blagajnik. Blagajniška 
dela zelo uspešno opravlja tudi 
sedaj.

Boža je aktivna tudi na drugih po
dročjih: delegat je v sisu za vzgojo in 
izobraževanje občine Ljubljana

Moste-Polje, delegat skupščine sisa 
invalidsko-pokojninskega zavaro
vanja, predsednik senata za varstvo 
pravic zavarovancev ZDM skupno
sti Ljubljana Moste-Polje, predsed
nik komisije za varstvo ostarelih in 
invalidnih oseb pri občinski skupno
sti socialnega skrbstva Ljubljana 
Moste-Polje.

Svojo bogato družbenopolitično 
delo je Boža Kunstelj začela že kot 
mladinka, saj je sodelovala na šte
vilnih mladinskih delovnih akcijah. 
Božo ne odlikuje simo aktivno 
družbenopolitično delo, temveč in 
predvsem izredna prizadevnost, na
tančnost in čut odgovornosti pri 
opravljanju vsakodnevnega dela v

Pavel Ring

računovodski službi. S svojim odno
som do sodelavcev ustvarja prijetno 
vzdušje v delovni sredini.

Srebrni znak ZSS 
tudi Strojno 
prometnemu obratu

Koncem maja je srebrni znak 
Zveze sindikatov Slovenije bil pode
ljen tudi tozdu Strojno-prometni 

obrat Ljubljana. Osnovna organiza-

Boži Kunstelj je podelil srebrni znak ZSS predsednik občinskega sindikal
nega sveta Ljubljana Moste-Polje Martin Pograjc

Predsedstvo občinskega sveta Zveze sindikatov Slovenije

je sprejelo

ODLOK
da podeli srebrni znak Zveze sindikatov Slovenije

I1

ORAD IS ( r
TOZD Strojno prometni ovrcb

za uresničevanje delavskih interesov z dolgoletnim 

in požrtvovalnim delom v sindikalni organizaciji 

in za pomembne uspehe v njenem uveljavljanju in razvoju

>22A.\9&S Jes

Gi
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cija šteje 630 članov in ima 17-član- 
ski izvršni odbor.

Glede na težak položaj, ki ga 
imamo gradbeniki v sedanjem času, 
so naloge osnovne organizacije 
izredno odgovorne, vendar lahko 
zapišemo, da jih osnovna organiza
cija ZS v tozdu Strojno-prometni 
obrat dobro opravlja, saj v svoji ne
nehni skrbi za delavce vpliva na to, 
da se zaostren položaj ne odraža na 
njihovem delu in razpoloženju.

Nedvomno so spodbudne rezul
tate dosegli pri delitvi po rezultatih

ddela in skupaj z drugimi družbe^ 
političnimi organizacijami in ^ -
moupravnimi organi, s katerimiv . ^ 
skozi tesno sodelujejo, d°sC|L ’ 
dobre rezultate pri zajezitvi flukt
cije delavcev, kar je v sedanjem č ,
zaskrbljujoč negativni pojav v gra 
beništvu nasploh. Prav tako v^'_ . 
omeniti njihovo skrb za tako P ' 
membno področje kot je izobra I 
vanje delavcev. -e.

Dobitnikom priznanj iskreno
stitamo! Cveto pavlin

t „. T?ud

40 let svobode — 40 let Gradisa

Gradis je postavil temelj 
spomenika na Poljani^

Maja smo po vsej domovini pro
slavili 40 let svobode, zmage nad fa
šizmom in 40 let rasti samoupravne, 
socialistične in neuvrščene Jugosla
vije. To so leta obnove porušene 
domovine in leta izgradnje v katerih 
smo gradbeniki igrali najpomemb
nejšo vlogo.

Tako se je Gradis tozd GE Ravne 
na Koroškem, enako kot vsa Koro
ška, vključil v priprave na praznova
nje. Osrednja proslava je bila na Po
ljani, kjer se je končala zadnja bitka 
druge svetovne vojne, ki je pome
nila tudi našo dokončno osvobodi
tev in zmago delavskega razreda.

Na Poljani stoji na trdnem te
melju, ki ga je postavil Gradis, po
mnik svobode in miru, delo kiparja 
Stojana Batiča. Gradisovci smo so
delovali v vseh pripravah na otkritje 
tega spomenika, saj smo poleg ome
njenega temelja uredili tudi vse 
ostale pomožne objekte. To nalogo 
smo opravili kot prijetno dolžnost, 
saj ima Gradis za razvoj Koroške re
gije veliko zaslug, ker je po letih po 
osvoboditvin in vse do danes zgradil 
večino industrijskih kompleksov,

mostov, cesta, stanovanjskih na$e 
in infrastrukturnih objektov. j 

Na Ravnah smo še toliko bolj P" | 
nosni, ker ta jubilej sovpada tud' 

.našim jubilejem, ko bomo v Lju i 
ljani 5. oktobra proslavili 40-lctnlL, 
Gradisa. Besedilo in sl*ka.jr

Ludvik Rud°'

Spomenik na Poljani
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Predstavniki Gradisa in šolskega centra iz Ostrave pred slovesomGradisovi učenci in vzgojitelji ob prvem postanku na Čeških tleh v Lednicah

20 let sodelovanja med Bytostavom in Gradisom

Letošnje leto mineva 20 let tvornega sodelovanja s češkim gradbenim po
letjem Bvtostav iz Ostrave, tamkajšnjim šolskim centrom za izobraževanje 
‘er Gradisom. Lojze Cepuš in Mirek Mokroš sta bila prva pobudnika, ki sta 
Zvezala te prijateljske vezi.

. B»lo je leta 1965, ko se je Mirek Mokroš iz Čehoslovaške mudil v Ljubija- 
***• Takrat je v Ostravi opravljal delo direktorja šolskega centra in zanimalo 
G* je, kako to izobraževanje poteka v Jugoslavijo. Oglasil se je v Gradisu pri 
Lojzetu Cepušu in porodila se je ideja o pobratenju, ki traja že celih dvajset 
le‘- V tem času je obiskalo Cehoslovaško preko 600 naših učencev in drugih 
Gradisovih strokovnjakov, prav toliko njihovih učencev pa je obiskalo Jugo-

^itek Mokroš, prvi direktor šol- 
*eRa centra v Ostravi

Lojze Cepuš je skupaj z Mokrošem 
začel prijateljske vezi

'jev
in3.*^ tam zadržala do konca 
m beških učencev pa se je i 

tjdilo v Jugoslaviji. V tem 
ol/ ,‘n. druS' ogledali kraj 
v 0,ici in se seznanili z dele
i qvniih tumLraišnii

Vr *Prejem, ki se je kaj k 
■ Rel v spontan razgovo 

Pfoblemih, ki spremlj 
'n »ase delo. 
v | aša delegacija, ki jo j 
, apčar se je s predsu

strokovnem področju, saj še njihovi 
strokovnjaki močno zanimajo za 
našo tehnologijo gradenj stanovanj. 
Verjetno pa hi tudi naši gradbeniki 
lahko marsikaj povzeli od kolegov iz 
Čehoslovaške. Pred leti je tako so
delovanje že bilo, saj so naši učenci 
pomagali gra,diti počitniški dom v 
Malenovicah in verjetno vnesli mar
sikatero novost pri gradnji takih ob
jektov. O tem bo poročal vodja de
legacije Jaka Klančar doma v Gra
disu in prepričani smo, da bomo že v 
kratkem lahko kaj konkretnega za
pisali o koristnosti take izmenjave 
strokovnjakov.

In kaj meni o takem sodelovanju 
sedanji direktor šolskega centra v 
Ostravi Ivo Lulek: »Čeprav sem šele 
kratek čas vodja tega učnega cen
tra. sem že veliko slišal o Gradisu pa 
tudi v Ljubljani sem že bil. Sedaj

prvič nastopam v vlogi gostitelja in 
upam. da bomo nadaljevali to prija
teljsko vez še z večjo vnemo. V tem 
kratkem času. kar ste pri nas, sem se 
prepričal, da je to prijateljstvo glob
lje. Ni samo izmenjava učencev 
tisto, kar veže Gradis in našo usta
novo. temveč je tu še veliko več. Ve
liko skupnega imamo, pa tudi pro
blemi v gradbeništvu so pri nas po
dobni vašim. V našem izobraževal-

ivo Lulek, sedanji direktor šolskega 
centra v Ostravi

nem centru se v tem času izobražuje 
750 učencev, letno pa jih konča šo
lanje 250. Fantje so različnih pokli
cev. Ne samo gradbenih, ampak tudi 
takih, ki so v gradbeništvu nujno po
trebni.«

Kako pa je z nastanitvijo in izo
braževanjem učencev?

»Vsi učenci imajo svoje bivalne 
prostore poleg šole v domu. Soboto 
in nedeljo pa preživijo doma. V 
sklopu šole so prostori za teoretični 
del pouka ter delavnice za praktični 
del izobraževanja. V šoli imamo 
prav tako tudi zobno ambulanto, ter 
splošnega zdravnika. Skratka učenci 
imajo vse pogoje za dobro delo v 
šoli. V prvem letniku imajo štiri dni 
teorije in en dan praktičnega dela, v 
drugem dva dni teorije in tri dni 
prakse, v zadnjem pa kar štiri dni 
prakse ter en dan teorije. Po

membno pa je predvsem to, da 
imajo vsi učenci, ki končajo šolanje 
zagotovljeno delovno mesto.

Želim si, seveda, če bo to mogoče, 
obiskati vaš izobraževalni center in 
se pobliže seznaniti z vašim načinom 
izobraževanja učencev, saj sem 
tukaj pri nas o tem že veliko slišal. O 
tem sta mi pripovedovala že prvi di
rektor našega centra Mirek Mikroš, 
ter moj predhodnik František Ko- 
ničkov. Ogromno pa sta z vaše strani 
k temu sodelovanju pripomogla 
Lojze Cepuš ter Jaka Klančar.«

Čeprav smo praktično samo en 
dan preživeli v Ostravi, srcu železar
ske industrije v tej republiki, smo se 
lahko prepričali, da je dvajsetletno 
sodelovanje z gradbenim podjetjem 
Bytostav ter šolskim centrom ko
ristno za obe strani. To potrjuje tudi 
preko 1200 naših in Čehoslovaških 
učencev ter strokovnjakov, ki so se 
izmenjali v teh letih. Pa ne samo to, 
to potrjuje nova poznanstva ki so se 
skovala v teh letih.

»Dovolite mi, da se zahvalim za 
prisrčen sprejem in še lepše bivanje 
tukaj pri vas. Želim, da bi tudi pri
hodnji rodovi nadaljevali to sodelo
vanje. Letos praznujemo v Gradisu 
40. obletnico obstoja in globoko 
sem prepričan, da bomo na osrednji 
proslavi v Ljubljani lahko pozdravili 
tudi pionirja tega našega prija
teljstva Mireka Mokroša. Naši 
učenci si bodo v teh štirinajstih dneh 
bivanja pri vas ogledali vašo prelepo 
deželo, vašim učencem pa bomo 
skušali približati del naše Jugoslavi
je. Smo poslanci miru in prijatelj
skega sožitja. Tega pa je svet v tem 
trenutku še kako potreben,« je v 
slovesni zaključni zdravici dejal 
Jaka Klančar.

Stisk roke in marsikatero rosno 
oko ob slovesu pove dovolj zgovor
no. da je.treba to prijateljsko sode
lovanje negovati še naprej.

Besedilo in posnetki: 
Franjo Štromajer
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Zložena naprava pred preizkusom na mostu čez Kokro na novi AC Naklo— 
Ljubljana

Zavrtitev nadgradnje za 90° v horizontalni ravni

Nagibanje nadgradnje v vertikalni položaj

Spuščanje delovnega hodnika

Izdelek po lastnih zamislih
. | -

Naprava za pregled ostov in viaduktov
mmm

V tem mesecu je strojni park tozda SPO postal bogatejši za napravo, kiz 
polnjuje vrzel pri opremi za pregled mostov in viaduktov, zlasti na objeli 
pri katerih je otežkočen pristop s terena izven cestišča, bodisi zaradi kontig 
racije terena ali zaradi velikih višin.

ljivim vencem, pogonom za vrtenj® 
in hidravličnim agregatom za po8°_ 
hidromotorjev in hidravličnih cu' 
drov, ki je obenem dovolj štabu®. 
za prenos momenta, ki nastopi p 
obratovanju naprave. Odločili sin

Poznano je, da predstavlja pre
gled mostov in viaduktov resen pro
blem že od nekdaj, posebno pa še 
danes, ko je ta kontrola zakonsko 
predpisana. Pri nas je naloga bila re
šena le za mostove, kjer so bili že pri 
projektiranju predvideni posebni 
hodniki ali pa viseči balkonski odri 
(pri jeklenih mostovih). Kljub temu 
te rešitve niso dopuščale pristopa do 
poljubnega mesta mostne konstruk
cije s spodnje strani. Pri nizkih mo
stovih so se pregledi in manjše sana
cije opravljale z improviziranimi re
šitvami, pri visokih objektih, kjer je 
bil možen pristop le s cestišča pa je 
bilo treba sestavljati posebne previ
sne odre, ki so največkrat terjali 
prometno zaporo celega cestišča. 
Montaža (demontaža) in prestavitev 
takih konstrukcij vzdolž celega ob
jekta je bila dolgotrajna in draga.

V Sloveniji je preko 60 mostov, ki 
so potrebni občasnih pregledov in 
manjših sanacij. V glavnem so ti ob
jekti zgrajeni iz prednapetih beton
skih nosilcev različnih presekov, le
žišča so neoprenska. Cestišča so iz
postavljena težkim dinamičnim 
obremenitvam in kemičnim vpli
vom, kar povzroča poškodbe vozišč 
in drugih elementov konstrukcije, 
vse to pa zahteva redne preglede in 
vzdrževalna (sanacijska) dela. Dej
stvo, da je Gradis zgradil veliko ve
čino mostov in viaduktov govori, da 
je poleg Republiške skupnosti za 
ceste najbolj poklican, da temu pro
blemu prisluhne in ga tudi strokovno 
in gospodarsko uspešno reši. Glede 
na to, da v Sloveniji ni tovrstne (pre
vozne, mobilne in hitro postavljive) 
opreme za kontrolo mostov, sta se 
obe organizaciji dogovorili o ra
zvoju te naprave.

Tako je februarja 84 Konstrukcij
ski biro tozda Inženiring prijavil ra
zvojno nalogo z naslovom Prevozna 
oprema za kontrolo stanja mostov in 
viaduktov. Nalogo je poleg Razi
skovalne enote GIP GRADIS fi
nansirala tudi Republiška skupnost 
za ceste s 50 odstotno participacijo.

Izhodiščne zahteve

Pri projektiranju, pri katerem so 
sodelovali tudi strokovnjaki iz SPO, 
smo upoštevali naslednje izhodiščne 
zahteve:

— napravo je potrebno montirati 
na prevozno avtomobilsko ogrodje. 
Najbolj primemo se je izkazalo 
ogrodje avtodvigala z opornim vrt-

iratovanju naprave, vjuiuvi- - 
„„ za podvozje razhodovanega a
todvigala COLLES, ki je bil tre
nutno na razpolago v tozdu Sr

— vsegabaritne mere morajo bif* 
v skladu s cestnoprometnimi predp1'
si,

— naprava in vsa oprema m°raj? 
biti energetsko neodvisni od tu) 
virov,

— v času uporabe (pregledov) s® 
mora promet neovirano odvijati n 
drugi polovici cestišča,

, °goče pokrivati z delovnim hodni-
kom: 6.x 13 m>
0 ~~ napravo je možno pomikati z 
.Usnjenim podvozjem po vsej dol- 
'ni mosta. Ob opornikih mosta je 

v °*° delovni hodnik s posadko
ed zasukati za 90° (vzdolž roba

mosta).
j g kolikor so na mostu kandelabri 
?l .Potrebno napravo popolnoma 

°ziti in jo v naslednjem polju po- 
vno raztegniti v delovni položaj,

1 " vključevanje komand za de- 
d ne gibe mora biti daljinsko, tako 
l i® npravljalec lahko na delovnem 
kabin'k-U^na voz*^n' P*0^‘ mosta, v

^^7, delovna obremenitev odra: 6 
jZ{ koncentrirane obtežbe na koncu 
le ^nenjenega hodnika, oz. ekviva- 

na enakomerna obtežba vzdolž 
el^ga hodnika,

Pr~7 Po projektiranju je treba 
dvideti uporabo čim več strojnih

delov, ki so še na razpolago, od dru
gih gradbenih strojev in naprav. 
Tako smo za podvozje uporabili že 
omenjeno avtodvigalo COLLES, 
vrtljivi venec stolpa s pripadajočim 
hidromotorjem od razhodovane čr
palke za beton SCHELL, hidra
vlične cilindre za razteg hodnika in 
teleskopiranje stolpa z odpisane ro
čice avtodvigala COLLES.

Napravo je po projektu Kon
strukcijskega biroja tozda Inženi
ring, pri katerem nam je zlasti pri hi
dravličnih pogonih pomagal stro
kovnjak iz tozda SPO, izdelal tozd 
Kovinski obrati Ljubljana. Tako je 
naprava v celoti izdelek GIP GRA
DIS, od zunanjih sodelavcev pa smo 
vključili le Inštitut za metalne kon
strukcije Ljubljana, ki je opravil po
trebne meritve pri prevzemnem 
preizkusu. Potrebno je bilo namreč 
potrditi izračunane mehanske nape
tosti" v kritičnih delih naprave, izme
riti poveš delovnega odra ter ugoto
viti pritiske v stabilizatorjih med 
obratovanjem, zaradi verificiranja 
izračunane stabilnosti naprave. 
Preizkus je bil opravljen (istočasno s 
preobremenilno preizkušnjo objek
ta) na mostu čez Kokro na novi av
tocesti Ljubljana — Naklo, ki ga je 
zgradil tozd Nizke gradnje Maribor, 
po projektu tozda Biro za projekti
ranje Maribor.
Kratek opis 
delovanja naprave,

Po postavitvi podvozja na stabili
zatorje ob robu mosta najprej zasu- 
čemo zloženo nadgradnjo za 90° v 
horizontalni ravnini (pravokotno na 
vzdolžno os mosta), nato pa še za 90° 
v vertikalni ravnini (tako dobimo še 
vedno zloženo nadgradnjo v verti
kalnem položaju ob robu mosta). Pri 
naslednji fazi spustimo stisnjeni de
lovni hodnik v horizontalni položaj 
in ga zasučemo za 90° (paralelno z 
vzdolžno osjo mosta), nakar sledi 
izvlek teleskopskega dela stolpa iz 

• stabilnega dela, na željeno višino de
lovnega hodnika glede na del mosta, 
ki ga želimo kontrolirati. Hodnik 
nato s pomočjo hidravličnega cilin
dra raztegnemo na delovno dolžino 
(13 m) in ga z vrtljivim vencem 
stolpa zasučemo pod most.

Dostop na delovni hodnik je 
možen po lestvi, montirani v notra

njosti stolpa. Vsa translacijska giba
nja in nagibe opravimo s pomočjo 
petih hidravličnih cilindrov, rotacijo 
stolpa in zložene nadgradnje pa s 
pomočjo dveh hidromotorjev. 
Oprema in izvedba vozila kot celote 
omogoča dostop in postavitev na 
vseh cestiščih, brez posebnih omeji
tev in dovoljenj.

Drago Kristan

Delovni hodnik spuščen

Delovni hodnik zasukan za 90°, teleskopski del stolpa izvlečen na potrebno 
višino

Delovni hodnik raztegnjen na delovno dolžino

Hodnik zasukan pod most — delovni položaj naprave



14 — GRADISOV VESTNIK

iz 12. seje Komisije za nagrajevanje

Usklajevanje je delno uspelo - novi delokrogi potrjeni
Vrsta neusklajenih in nerešenih vprašanj z 11. seje Komisije za izvedbo in 
spremljanje uresničevanja Sas o skupnih osnovah za delitev sredstev za 
OD... se je našla na dnevnem redu 12. seje iste komisije, ki je bila 21. junija 
letos. Šlo je predvsem za uskladitev vrednotenja zahtevnosti del in nalog po
slovodnih delavcev in za usklajevanje predlogov za vrednotenje novih delo
krogov v tozdih in delovnih skupnostih Gradisa.

Uvodno besedo glede vrednote
nja zahtevnosti del in nalog pošlo-' 
vodnih delavcev je podal Vinko Ro
leto iz Oddelka za nagrajevanje. Pri
sotne je seznanil, da je Komisija za 
revizijo sistema nagrajevanja pre
gledna predlog ovrednotenih delo
krogov za poslovodne delavce, ki je 
na prejšnji seji 31. maja bil zavrnjen 
in je ugotovila troje:

a) da so pri vrednotenju delokro
gov poslovodnih delavcev bili upo
rabljeni metoda PMS, prevedbena 
formula po dopolnjen1! metodologiji 
(strokovne podlage), stališča konfe
rence OO ZS o boljšem vrednotenju 
najbolj zahtevnih del in nalog, kakor 
tudi stališče konference direktorjev;

b) da je predlog ovrednotenja 
delokrogov za poslovodne delavce v

skladu z določenim razmerjem 1:4,5 
ter v skladu z določili 28.a člena Sasa 
o združitvi...

c) da se vrednotenje po isti me
todi za delavce s posebnimi poobla
stili in odgovornostmi za enkrat še 
ne more smotrno izpeljati zaradi ne
dorečenega kroga takih delavcev ter 
še ne definiranih meril iz strokovnih 
podlag za tovrstne delavce.

V razpravo so se vključili delegati 
iz GE Celja, GO Ljubljane, NG Ma
ribor, GE Jesenice in SPO, ki so bili 
mnenja, da komisija za revizijo si
stema nagrajevanja, ni izvršila 
sklepa prejšnje seje komisije za 
izvedbo... saj ni izdelala izračuna 
predlaganih točk za poslovodne de
lavce, iz katerega bi bilo jasno ra
zvidno, kako je uporabljena PMS

metoda in kako strokovne podlage.
Delegat Gradbene opera ti ve 

Ljubljana Janko Miklavžin je po
novno predstavil predlog njihovega 
tozda za ovrednotenje del in nalog 
poslovodnih delavcev in delavcev s 
posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi, v njihovem tozdu,-ki se ne
koliko razlikuje od predloga konfe
rence direktorjev. Po predlogu 
GOL-a, naj bi njihov direktor imel 
697 točk in ne 672, kot je v predlo
gu. Temu višjemu izhodišču sledijo 
tudi nekoliko višje ovrednoteni de
lokrogi pomočnikov direktorja kot 
delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi.

Po dolgi in žolčni razpravi v kateri 
sta sodelovala tudi člana poslovod
nega odbora Tope Zaletelj in Milka 
Marc-Kloboves, so delegati z glaso
vanjem zavrnili predlog GOL-a, po
trdili pa predlog vrednotenja del in 
nalog za poslovodne delavce (proti 
temu predlogu sta glasovala dele
gata GE Celje in GOL).

Relativno razmerje za predsed

nika KPO je 4,5, število točk pa j« 
738, člani KPO imajo razmerje 4,i 
in število točk 705. Direktorji In#' 
niringa, Gradbene operative Ljuo 
ljana in GE Maribor imajo relativno 
razmerje 4,1 in 672 točk, direktorj 

‘ ostalih tozdov ter direktorja lnle*n. 
banke in DSSS pa razmerje 3,9 1 
640 točk.

Kljub potrditvi omcnjeneg 
vrednotenja zahtevnosti del in nalog 
za poslovodne delavce je bil P 
novno sprejet sklep, da naj Komis*)

, revizijo sistema nagrajevanja
naredi izračun iz katerega bo 
zvidno, kako so uporabljene str 
kovne nndlaee in kako PMS me

V nadaljevanju seje so bili sp# 
jeti novi delokrogi za DSSS, Intef 
banko, GE Koper, SPO, GE Gr# 
nje Ptuj, Biro za projektiranje D 
ljana, OGP, GE Maribor in le eOf 
delokrog za GO Ljubljana; spre ^ 
njeni nazivi trinajstim delokrog 
in izločenih osem delokrogov, p

Milenko Nikič v Titovi Mitroviči

XIII. zlet kulturnega 
ustvarjanja delavcev 

Jugoslavije
V času od 12. do 23. junija je potekal v Titovi Mitroviči XIII. zlet kultur

nega ustvarjanja delavcev Jugoslavije. V slovenskem zastopstvu so bili tudi 
delavci iz gradbenih delovnih organizacij, in sicer: kot pesnika sta nastopila 
Milenko Nikič iz Gradisa in Tone Grandovec iz Pionirja, slikarje je zastopal 
Jože Kramberger iz K ograda, fotografe Vili Šister iz Ingrada, nastopil pa je 
tudi pihalni orkester Salonita iz Anhovega.

Organizator zleta je bil Pokrajin
ski svet ZS Kosovo, izvedel pa ga je 
sis za kulturo občine Titova Mitrovi
ča. Na začetku, v letu 1973—75 je 
bil zlet organiziral le v Titovi Mitro
viči, od leta 1976 pa potekajo posa
mezne prireditve tudi v drugih kra
jih. Zlet je vsako leto vjuniju in sodi 
v praznovanje Dneva samouprav- 
ljalcev Jugoslavije.

Od začetka ima zlet splošno jugo
slovanski značaj kulturnih in brat
skih srečanj kulturno-umetniških 
društev in delavcev-kultumih 
ustvarjalcev, ki prihajajo v Titovo 
Mitroviče in ostala mesta na Koso
vo, da s svojim kulturnim ustvarja
njem s pesmijPiin\p)č?i<^ bolj zdru- 
Žujejpnaše rw6fle »<( narodnosti tfir 
ustvarjajo, ozračje,\ ,fp,odsčbftitiega 
razumevanja in spoštovanja/ Ar;

Zlet ima nalogo, da podpira in 
usmerja dejavnost vseh družbenih 
sil v vseh sredinah v smeri zbliževa
nja in prepletanja kulture naših na
rodov in narodnosti ter utrjevanju

enotnosti. Knjižni klub Trepča, ki je 
bil eden od iniciatorjev organizacije 
teh srečanj bo letos slavil 20-Iet- 
nico obstoja in je med najstarejšimi 
tovrstnimi klubi na Kosovem.

Letošnji zlet je bil organiziran v 
času proslav pomembnih jubilejev 
naše socialistične družbe, predvsem 
proslave 40-letnice zmage nad faši
zmom. S tem je to srečanje dobilo še 
večji družbenopolitični pomen.

Srečanje se je začelo 12. junija s 
svečano otvoritvijo, kateri je popol
dan sledila okrogla miza na temo — 
književno ustvarjanje v združenem 
delu. Okrogle mize sta se udeležila 
tudi predsednik organizacijskega 
odbora zleta Rabit Redžepi in pro- 

-fesor filozofske fakultete v Prištini 
Hasan Mekuli. Povdarila sta vseju
goslovanski pomen srečanja tudi kot 
spodbujevalca kulturnega ustvarja
nja v organizacijah združenega dela. 
Zanimiv je podatek, ki sta ga izne* 
sla, da je na dosedanjih dvanajstih 
srečanjih sodelovalo 9500 kulturnih

Pesnik-amater, Milenko Nikič iz 
Gradisa je svoje pesmi recitiral tudi 
v delovnem kolektivu Mokra gora v 
Titovi Mitroviči

ustvarjalcev iz 400 organizacij zdru
ženega dela iz različnih mest vse Ju
goslavije, s poudarkom, da so na 
srečanjih nastopili kultumiki-ama- 
terji vseh narodov in narodnosti.

Drugi dan zleta so sledili nastopi 
pesnikov v različnih delovnih sredi
nah -r od tovarniških hal do šol, vo
jašnic in delavskih pisarn. Popoldan 
je bila v prostorih Narodne tehnike 
odprta razstava umetniške fotogra
fije, zvečer pa so pesniki nastopili na 
mitingu poezije pri spomeniku revo
lucije na Partizanskem brdu pri Ti
tovi Mitroviči.

DO KOMUNIZMA

Pupoljci ervenih ruža 
kad a se prenu 
traie više od sistema 
od korena — da ne uvenu.

Svaki dan zalivati 
braniti od korova 
sistem aleja — A VNOJ-a.

Ne žalimo rada i truda 
pokažimo svojim primerimo 
da ruže mogu cvjetati svuda-

Staža proletera ka novom dob 
još če mnogo popiti znoja 
dok sistemom pupoljka 
proevjeta sloboda.

Milenko Wk,C

Nadaljni program zleta je 
nastope folklornih skupin, Pl‘1“,jiH 
orkestrov, pevcev narodnih pe# ^ 
razstavo likovnih del. Žaklju#'• $ 
bora je bil 23. junija v Kultu
centru v Titovi Mitroviči. llUri kun,„,Vsi udeleženci XIII. zleta "Ra
nega ustvarjanja delavcev 
vije so bili na Kosovem lepo m .^v, 
riško sprejeti. Nastope Pesnt-0ur 
kot tudi razstave likovnikov m 
grafov si je ogledalo lepo Števi|° ^ 
skovalcev, največ pa jih je b' pit 
veda na nastopih folklornih 5 y 
in pevcev narodnih pesmi. Zle1^ 
enkrat dokazal, da moramo 
njati takšna tradicionalna ku 
srečanja. M' <■
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Objavljamo še dve fotografiji, ki nam jih je poslal Ivan Sever iz Maribora. 
j>a levi sliki vidimo članstvo upravnega odbora Gradisove sindikalne po- 
južnice Centralnih obratov, na desni pa sestav prvega izvoljenega delav

nega sveta v tem kolektivu leta 1952. Ivan Sever omenja, da je na obeh sli

kah zraven. Piše tudi, da so bili to lepi vendar težki časi, ki se jih rad spomi
nja. Rad tudi prebira naš vestnik. Pri Gradisu je bil zaposlen 37 let in šele 
dobro leto je od tega, kar se je upokojil. Vsem bralcem GV: Naš poziv še 
traja!

pred dvema desetletjema

V voznem parku tudi živa konjska vprega
Spomini zadnjega Gradisovega furmana Ivana Kosca, ki je v pokoju že 18 let

q ^Pobrskamo v prva povojna leta
l ’r^c‘.sa zvemo, da smo imeli razen 
„e ekonomij še marsikaj zanimi- 
xAa v Ljubljani na primer tudi 
, ,0 konje, z nekaj živalmi, vo- 

e m furmane...
ljui -afya leta, ko smo jih še uporab
ili’. sedem — trije pari
stal' ‘n dobila. Sčasoma so vsi pri
nci I V 'st.‘ štoli na Šmartinski, kjer so 
obr nov‘ ljubljanski Centralni

pgjl' vzdrževanje konj je bil za vsak 
Za<lolžen po en delavec, v izmen- 

ro.[n delu pa so jih hranili, čistili oži
na v v°zlll Z njimi. Tisti, ki je prišel 

vrsto za »juro« je zjutraj samo

vpregel in odpeljal.
Posebej gradbeništvu prirejeni so 

bili tudi vozovi, s katerimi so preva
žali različen gradbeni material kot 
cement, apno, železo, les, opeko ali 
pesek. Zanimivo je bilo tudi to, da so 
nekateri naročniki ali kupci sami na
lagali na voz materiale — na primer 
gramoz v strugah rek ali materiale iz 
skladišč — medtem ko je za grad
bišča veljalo, da so to morali narediti 
prevozniki sami. Najdaljše relacijejo 
bili prevozi do Medvod na gradbišče 
tamkajšnje hidroelektrarne in v 
Škofjo Loko, od koder so pogosto 
nazaj grede vozili les. Jože Kosec se 
spominja, da je bilo veliko voženj

tudi v Volčji potok, kjer je današnji 
arboretum.

Z leti so konji ostareli in se je nji
hovo število zmanjšalo na samo dva 
v letu 1964. Nekaj časa sta za Cen
tralne obrate vozila pločevino, že
lezne profile in kar je pač bilo.

Naš zadnji furman oziroma vzdr
ževalec konj je v pokoju te 18 let — 
vsega pa se še dobro spominja in tudi 
sicer je Še prava korenina.

Posebej mu je ostala v spominu 
kobila Dora, ki ji je celo posvetil 
nekaj verzov. Pravi, da je bila zelo 
pametna žival, ki ga je znala v večer
nih urah utrujenega sama pripeljati 
nazaj pred štalo, brez komande pa se

C^vn® usposabljanje za preprečevanje požarov ter praktično rokovanje z gasilskimi aparati za gašenje požarov 
uPok •radisu dolgoletno tradicijo. Kdaj točno je nastala ta slika ni znano — glede na opremo, modo in obraze pa je 

°!eni Gradisovec ocenil, da je slika verjetno nastala pred približno tridesetimi leti.

Ivan Kosec, zadnji Gradisov furman 
in konjar

je znala ustaviti tudi pred gostilno, da 
je kaj pojedel in popil.

Za svoja zadnja leta službovanja 
pravi, da je bil »konjski uradnik«. 
Polnega humorja, razpoloženja in 
vedrine ga srečujejo nekdanji znanci 
in starejši Gradisovci, tak je bil tudi 
na dan, ko smo obudili spomine nanj 
in na leta pred skoraj dvema deset
letjema.

Danes so vse nekdaj žive in potem 
strojne konjske moči nadomestili ki
lovati kot enote, s katerimi merimo 
moč. Konjska (živa) moč je potegnila 
in peljala po več ton tovora hkrati in 
kot gorivo ni potrebovala nafte!

Kdo bi vedet, kakšen bi bi! sešte
vek kilovatov vseh strojev, ki jih 
danes uporabljamo v Gradisu in ki 
so nadomestili konjske moči — 
nekoč dobesedno žive. Danes jih v 
nekdanji vlogi praktično ne vidimo 
več- . L. Š.
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Na seji plenuma so bila tokrat v ospredju vprašanja o družbenoekonomskem 
položaju panoge in socialni varnosti delavcev

Resni obrazi izražajo zaskrbljenost — praviloma zapušča panogo najboljši 
kader, zanimanja med mladimi pa praktično ni več

Obeležja letošnjega praznovanja

S Vsakoletni praznik dan gradbincev (3. junij) praznujemo v spomin na 
dogodke iz leta 1936, ko so slovenski gradbeni delavci pod vodstvom Komu
nistične partije in organizirani v sindikatih s stavko začeli svoj trd boj za ure
sničitev svojih pravic.
• Eno izmed obeležij letošnjega praznika je tudi sovpadanje s 40-letnico 

osvoboditve in zmage naših narodov nad tujimi sovražniki in domačimi izda-

Tudi športne igre oziroma na kratko SlG, ki smo jih priključili k temu 
praznovanju in so z leti prerasle v eno najbolj množičnih delavskih tekmo
vanj, beležijo petintridesetletni«) — čeprav tega po zaporedni številki (34) 
ne bi sodili. Leta 1981. namreč izjemoma tega tekmovanja ni bilo.
• V teh mnogih letih skorajda ni bilo organizatorja, ki bi vsaj nekoliko ne 

dopolnil ali spremenil tradicionalnega programa prireditev. Zadnje deset
letje smo bili navajeni, da je sočasno potekalo tudi proizvodno tekmovanje 
gradbenih delavcev in to -e samo kar se tiče dela v tipičnih poklicih, temveč 
tudi v spretnostih kot je peteroboj in znanje s področja SLO oziroma druž
bene samozaščite.

To tekmovanje je letos spet izločeno, kar pa ne pomeni, da ga ni bilo. Po 
novem je organizacijo prevzel Zvezni center za izobraževanje gradbenih in
štruktorjev, tekmovanje pa je bilo organizirano 14 dni kasneje (o njem boste 
lahko brali v naslednji številki).
• Vsebinsko najpomembnejša je vsako leto seja Plenuma republiškega 

odbora sindikata gradbenih delavcev Slovenije (glej članek zraven).
Na teh sejah občasno podelijo tudi posebna priznanja republiškega odbo

ra, za posebne uspehe in dosežke s področja izobraževanja pa Kavčičeve na
grade in priznanja.

Letos sta Kavčičevi nagradi prejela dr. Drago Jurišič iz ljubljanske FAGG 
in Tomaž Bregar iz Zveznega centra za izobraževanje gradbenih inštruktor
jev iz Ljubljane, priznanji pa ČGP Večer — konkretno novinarka Tatjana 
Kremžar — in Radio Maribor.

8. junija v Celju

Plenarna seja RO
Nič kaj spodbudne ugotovitve

Gradisovo športno zastopstvo pri omizju v dvorani SRC Golovec

Tehtne vsebinske razprave o po
ložaju v gradbeništvu in industriji 
gradbenega materiala v Sloveniji 
dosežejo svoj vsakoletni vrh prav na 
seji republiškega odbora sindikata 
gradbenih delavcev ob gradbeni
škem prazniku. Letos lahko kot 
uvodno ugotovitev s te seje zapi
šemo naslednjo misel:

Težave v panogi so se nakopičile. 
S poostreno kontrolo discipline, 
varčno porabo materialov, spošto
vanjem rokov in celo pristajanjem 
na nerazumno nizke pogodbene 
cene za gradnjo objektov smo se 
morali sprijazniti že vsi, od nikoder 
pa ni niti pravega posluha niti obe
tov, da nam bo bližnja prihodnost 
vendarle nekoliko bolj naklonjena.

Na plenarni seji so člani RO sin
dikata in izvršnega odbora Sploš
nega združenja gradbeništva in 
IGM nizali ugotovitve in podatke, 
ki so jih v razpravi še dopolnjevali 
primeri iz posameznih organizacij 
združenega dela.

Zmanjšan obseg gradenj kot 
vzrok (in to že četrto leto zapored) 
je praktično razpolovil delež druž
benega proizvoda, ki ga je pred leti 
ustvarilo gradbeništvo v slovenskem 
gospodarstvu.

Precej zmogljivosti ostaja neizko
riščenih; občutno se je zmanjšalo 
število zaposlenih—odhajajo pravi
loma najboljši delavci, interes za 
gradbene poklice pa je tako nizek, 
da kljub spodbujanju in propagira
nju ni bilo mogoče zapolniti niti 30 
odstotkov vpisov od števila planira
nih dijakov na gradbenih srednjih 
šolah itd.

Te in še druge razmere kot p°s* * 
dica spremenjenih družbenih usfi> 
ritev so pritisnile gradbince v položaj' 
ko ne morejo več zagotavljati dov0' 
sredstev za nadomeščanje *ztr ,^1 
tehnološke opreme, v črPa'?ot 
(mivka, pesek, gramoz), ki bodo K 
surovinske baze v pomembne)8 
regijah vsak čas izrabljena, za obf 
sti in kredite, da ne govorimo ° z 
htevah po raznih deviznih Part ,e. 
cijah kot pogoj za dobavljene ma 
riale in izdelke, gradnji za 
cene v pogojih visoke inflacij6 
zahtevah investitorjev po dela 
kreditiranju njihovih naložb, 
lijo pridobiti delo.

V takih pogojih je doseženi do 
dek v organizacijah združenega0 
v gradeništvu in IGM preskrofl1 
da bi lahko omogočal osebne 0 
hodke,ki bi bili vsaj zapartis<>a 
višji od zajamčenih OD v SR S«0' 
niji in to z vsemi dodatki vred.

Precej ozdov v posameznih ra|(1 
jah ima izgubo, o mnogih pa bijan uim iz.guw, u illlivgm p« ~
zapisali, da imajo motnje. O ra 
ništvo z IGM je tudi na repu 
nama glede dobav energije itd-

Vse našteto je že tako 08r°ZTfavdvlogo in položaj gradbenega 00 ^ 
in gradbeništva v družbi, daj1^!

— še vedno pa velja, da °s 
gradbinci v svojih težavah pre 
sami.

n n
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Finale

Letne ŠIG ’85
1. Ingrad, 2. Pionir, 3. Gradis, itd.

___________ _________________

34. letne športne igre gradbenih 
elavcev Slovenije oziroma finale 

'ega tekmovanja je bilo v Celju, v 
Portno-rekreacijskem centru Gg- 
ovec. Organizator tekmovanja je 
!* ce*jski Ingrad. Po predtekmova- 

nl'h. ki so bila od 16. marca do 19. 
^aja v različnih krajih Slovenije, so 
tey finalni del tekmovanja uvrstili 
Ud' športniki in športnice iz Gradi- 
a> ki so po skupnem seštevku uvrsti- 
e' in točk iz predtekmovanja in fi- 
ala ob koncu zasluženo osvojili 

tretie mesto.

2a tekmovanja v odbojki, keglja
la, malem nogometu, namiznem 

h n'su> balinanju, streljanju z zračno 
l usko in šahu je bilo tudi letos veliko 
Rimanja. Vpredtekmovanjih je v 
b s Pan°8ah nastopilo nad 200 ekip 

->1 slovenskih gradbenih delovnih 
rganizacij, organizatorji teh tek- 
°vanj pa so bili Kograd Dravograd 

„ei5entarna Trbovlje, celjski In- 
liaad- novomeški Pionir, PAP Ljub- 
I Pa, Izolirka in mariborski Kon
struktor.

p
in • Predtekmovanju, so športniki 
S| ^P^nice iz Gradisa dosegli na- 
odh-? dvrst>tve: 7. mesto moški v 
m DdJ“ 'n ženske v kegljanju, 9. 
ekjSt° ^enslfe v obdobji in 18. mesto 
q pav malem nogometu; vse ostale 
${e dlsove ekipe so se uvrstile do še- 

mesta, kar pomeni, da so se 
Pe,e Prebiti v finale.

okr f'nalu je v ekipah nastopilo 
valk^ tekmovalcev in tekmo- 

lz 23 delovnih organizacij.

no^aiPrej si oglejmo uvrstitve v pa- 
’ V lcater'h 50 nastopili samo

Sn?®*1 "ogomet — 1. Ingrad, 2. 
? Grosuplje, 3. Tegrad itd.

lMBpa,b,anjc - L Salonit, 2. SCT, 3. 
•' m 6. Gradis.

Š h.
Ser itd *n8rad> 2. Gradis, 3.

p**? končne uvrstitve v ostali! 
gah so bile naslednje:

teli — 1. Stavbar, 2. Gradi-
J’ Salonit itd.

— L Beton, 2. Cemen- 
' 3. Konstruktor, 4. Gradis itd.

vnvoTini,,enis ~ 1 Gradis, 2. Ce- 
’ J Ingrad itd.

strtSlan)e - 1- Pionir, 2. Kon- 
r> 3. SCT, 4. Gradis itd.

Uvrstitve ženskih ekip (finale):

Odbojka — 1. Pionir, 2. Ingrad, 3. 
Elektroprojekt itd.

Kegljanje 1. Ingrad, 2. Stavbenik,
3. Konstruktor itd.

Namizni tenis — 1. Ingrad, 2. 
Gradis, 3. SCT itd.

Streljanje 1. Pionir, 2. Gradis, 3. 
Elektroprojekt itd.

Končni vrstni red ob zaključku 
iger je bil naslednji:

1. Ingrad, 2. 
Pionir, 3. Gradis, 4. Konstruktor, 5. 
SCT, 6. Beton itd.

Organizator je za vse sodelujoče 
ekipe v finalu pripravil spominska 
priznanja po trije prvouvrščeni v 
vsaki panogi pa so na razglasitvi pre
jeli pokale, vlite iz betona.

Pokale v trajno last so odnesli v 
svoje vitrine tudi vodje prvouvršče- 
nih treh organizacij, medtem ko so 
domačini za skupno zmago prejeli še 
prehodni kristalni pokal, ki je od lan
ske razglasitve krasil vitrino Gradi
sa.

Ingrad iz Celja je ob 40-letnici 
slovenskega gradbeništva in 35-let
nici organizirane športne aktivnosti 
med gradbinci, zasluženo osvojil 
prvo mesto. Njihovo športno druš
tvo ima dolgoletno tradicijo, zdru
žuje pa kar nad tisoč delavcev- 
športnikov, med katerimi so tudi od
lični organizatorji. Tudi ti za organi
zacijo iger zaslužijo pohvalo.

Letošnja zmaga je bila že 21. 
zmaga Ingrada v zgodovini teh tek
movanj. Gradisu je doslej uspelo 
zmagati dvanajstkrat, 1962. leta pa 
je presenečenje pripravil Pionir 
(1981. leta tekmovanja ni bilo).

Skupaj s komisijo za šport in re
kreacijo pri republiškem odboru 
sindikata gradbenih delavcev Slove
nije je organizacijski odbor organi
zatorja na zaključni prireditvi pode
lil še posebna priznanja v zahvalo 
vsem tistim dolgoletnim zaslužnim 
delavcem, brez katerih bi delavsko 
športno rekreativno gibanje ne do
seglo takega razmaha kot ga je. Za
pišimo, da je izmed Gradisovcev to 
priznanje letos prejel Jernej Jeršan, 
direktor KSS.

Po dvajsetih letih so bile SlG ponovno v Celju. Delavci Ingrada, ki jih poz
namo kot odlične športnike in pobudnike ter začetne organizatorje športnih 
iger gradbenih delavcev Slovenije, so se znova izkazali tako na organizacij
skem področju kot na športnih poljih. Ekipno so zasluženo osvojili prvo 
mesto in prehodni pokal, druga je bila ekipa Pionirja iz Novega mesta, tretji 
pa je bil Gradis.

Naše športnice in športniki so bili kot vrsta najuspešnejši v namiznem tenisu. 
Moški so v tej panogi osvojili prvo mesto, ženske pa drugo

Druga najuspešnejša Gradisova ekipa na letošnjih šigje bila družina strelcev. 
Ženske so bile druge, moški pa četrti

Drugo mesto in pokal so si priigrali tudi šahisti. V predtekmovanju so se 
uspeli prebiti do finala še Gradisovi kegljači in balinarji, ki so ob koncu za
sedli četrto in šesto mesto '
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Z
Med upokojenimi

Oton Roškar
Gradisu zvest vse od 1949. leta

Če bi hoteli podrobneje opi
sati vsa ta leta, ki jih je Oton Ro
škar preživel z nami v Gradisu, bi 
najbrž morali izdati posebno šte
vilko Gradisovega vestnika. 
Vemo, da to ni mogoče — zapi
šemo pa vendarle lahko, da kot 
kronisti spet beležimo odhod 
enega izmed stebrov Gradisa v 
pokoj.

Ze v rani mladosti Otonu ni 
bilo postlano z rožicami. Rodil se 
je 7. marca 1928. leta na Studen
cih pri Mariboru. Po osnovni ozi
roma meščanski šoli je prišla 
vojna. Že prve mesece okupacije 
je bil izseljen v Srbijo, v Kragu
jevac, ki mu je postal nekakšen 
drugi dom. Tu je leta 1943 kon
čal osnovno šolo in opravil zre
lostni izpit.

Čeprav je bil nekaj časa brez 
sredstev za življenje, mu je s po
močjo prijateljev in takratne šol
ske uprave uspelo nadaljevati šo
lanje na Srednji gradbeni tehni
ški šoli v Kragujevcu.

Jeseni leta 1944 je stopil v 
mladinsko organizacijo in v njej 
aktivno deloval. V ozadju srem
ske fronte se je udeležil prve 
večje mladinske delovne akcije 
pri nas — obiranje koruze.

Takoj po osvoboditvi leta 
1945 se je vrnil v Slovenijo. Ta
kratne razmere mu niso dovolje
vale nadaljevanje gradbenega 
študija, zato se je najprej vpisal 
in dokončal administrativno 
šolo.

Leto dni kasneje se je udeležil

mladinske delovne akcije 
Brčko—Banoviči, po vrnitvi z 
akcije pa se je zaposlil v TAM-u. 
Leta 1948 je odšel na služenje 
kadrovskega roka v J.LA, kjer se 
je tudi dodatno izobraževal in si v 
šoli rezervnih oficirjev pridobil 
čin zastavnika.

Zadnje dni novembra 1949. 
leta se je odločil, da bo nadalje
val pot gradbenika in se je vrnil v 
Maribor. V njegovo delovno

knjižico so vpisali Gradis. Prvo 
gradbišče mu je bila Metalna.

Preveč bi bilo naštevati vsa 
gradbišča kjer je bil. Tudi pri 
gradnji Gradisovega počitni
škega doma na Pohorju ni šlo 
brez njega, zato ga toliko bolj 
skrbi naš današnji odnos do 
doma.

Od leta 1970, ko je prevzel 
vodenje obrata betonskih izdel
kov na Pobrežju, pa do danes, je 
veliko prispeval k rasti maribor
ske enote.

Ne samo na gradbendm, tudi 
na družbenopolitičnem področju 
je Oton deloval s tako zavzetost
jo, kot to premore samo njegova 
generacija, kaljena na mladin
skih delovnih akcijah.

Tehnično znanje, poštenost, 
tovariški odnosi do sodelavcev in 
skromnost so odlike, ki bodo 
Otona spremljale skozi vse nje
govo življenje, ker so močno vsi- 
drane v njegovem srcu in zavesti. 
Prav zaradi teh, ga bomo sode
lavci in prijatelji v Gradisu še 
kako pogrešali.

Sodelavci" iz tozda 
GE Maribor

Društvo upokojencev Gradisa

Pododbori vse bolj dejavni
Snidenja na domovih, udarniško delo, izleti

Na pobudo izvršnega odbora 
Društva upokojencev Gradisa so 
nekateri, pododbori obiskali svoje 
bližnje upokojence, ki bolujejo. Ob 
tej priliki so jim izročili skromna da
rila.

Celjski pododbor je na primer v 
zadnjem času obiskal naslednje 
svoje upokojence: Jožeta Berlinger- 
ja, ki je bil pri Gradisu 14 let, Ceneta 
Globočnika, pri Gradisu 16 let, Jo
žeta Jurenca (28 let), Marijo Mihelič 
(24 let), Antona Raščana (20 let), 
Martina Šalamona (36 let) in Franca 
Pezarja (17 let#pri Gradisu). Ome
njeni upokojenci so bili rojeni med 
leti 1906 in 1932.

Ob takih obiskih ne manjka ro
snih oči in tudi solza — kako tudi ne, 
ko gre za nenadejane in nenapove
dane obiske, delegacija društva, pa 
upokojencem prinese skromno da
rilo in razne vesti. Tistim upokojen
cem, ki se zaradi starosti ali bolezni 
vse bolj Zadržujejo zgolj doma po
meni tak obisk dogodek, ki ga zlepa 
ne pozabijo in jim veliko pomeni, če 
vsaj za urico — dve razbijejo vsak
danjo monotonost. Po pripovedih ti
stih, ki so šli na domove upokojen
cev, so bili obiskani prijetno prese
nečeni. Povedali so, da niso pričako
vali obiska in so pač mislili, da so že 
pozabljeni.

Prijetna in prisrčna so srečanja naših upokojencev ob obiskih posameznim 
temeljnim organizacijam. (Foto: L. Rudolf)

rm
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Poleg tovrstnih obiskov, organizi
rajo Gradisovi tozdi vsako leto še 
srečanje svojih upokojencev. Jasno 
je, da vsi upokojenci nekega tozda 
nikoli ne morejo priti skupaj — v 
glavnem zaradi bolezni, starosti ali 
drugih zadržanosti.

Povedati je treba, da so tudi Jese
niški upokojenci dokaj aktivni. Za 
dan mladosti —24. in 25. maja —so 
odšli na udarniško delo v Portorož, 
kjer je imel ta tozd svoje gradbišče. 
Udarniškega dela se je udeležilo 6 
žensk in 9 moških. Na gradbišču so 
zaključevali delo, takrat pa je vsaka 
pomoč dobrodošla.

Upokojenke so pospravljale les in 
čistile opaže, moški pa so zasipavali 
primarni vodovod, čistili tlakovec 
ter pospravljali gradbeni material. 
Ob tej priliki je bil tudi gradbeniški 
»likof«.

Med Gradisovo pošto:!

r o ueiu so si ugieuan zamrmvosu - 
Portorožu in obiskali Dom upoko
jencev v Izoli.

Jeseniški upokojenci so dali še en 
lep zgled dobrega medsebojnega 
sodelovanja in utrjevanja vezi s ko
lektivom. Se so bili pripravljeni pri
jeti za kakršnokoli delo, s tem pa so 
pripomogli k hitrejšemu dokonča
nju del na objektu.

Na povabilo jeseniškega tozda 
Gradisa je bila tudi seja izvršnega 
odbora Društva upokojencev Gra
disa pri njih. Člane je sprejel tov- 
Bertoncelj in vodja kadrovske služ
be. Za prisrčen in iskren sprejem tet 
spodbuden nagovor se odbor druš
tva v imenu vseh upokojencev tozdu 
GE Jesenice iskreno zahvaljuje!

Prav tako se zahvaljuje za po
dobno gostoljubje drugim tbzdotU 
Gradisa ter posameznikom, ki ka
korkoli držijo vezi z našimi upoko- 
jenaci. Prisrčna in iskrena hvala tet 
— Še večkrat na svidenje!

Ludvik Šnajdef

tfi
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Pozdrav alpinistov s Himalaje. Na ta način se zahvaljujejo vsem za pomoč I* 
prispevke, ki so omogočili osvojitev še enega osemtisočaka
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17. srečanje mladih BVGP

Mladost prijateljstvo 
srečanja, bratstvo...

Takoj po vojni, ko smo obnavljali in gradili porušeno domovino, so nastala 
gradbena podjetja med katerimi so nekatera od vojske prevzela nekaj grad
bene mehanizacije in opreme, druga so z vojsko tesno sodelovala ali kaj po
dobnega. Pred sedemnajstimi leti so se domislili mladinci iz beograjskih po
djetij Ratko Mitrovič, Napred in Centroprojekt, da bi bilo treba organizirati 
srečanja mladih iz takrat že bivših vojno gradbenih podjetij (BVGP) Jugo
slavije.

Tako se je začela lepa tradicija 
srečanj mladih iz bivših vojno grad
benih podjetij Jugoselavije, ki je 
letos bilo že 17. po vrsti. Na sreča
njih sodelujejo mladi iz že prej 
pmenjenih beograjskih podjetij ter 
'z Tempa in Monterja iz Zagreba, 
Ivana Lučiča Lavčeviča iz Splita, 
Vranice in Unioninvesta iz Sarajeva, 
Primorja iz Reke in Gradisa.

Letošnje srečanje sta v mesecu 
mladosti organizirali Vranica in 
Unionivest. Na Jahorini, v hotelu 
Bistrica je 300 mladincev tri dni pri
jateljevalo in tekmovalo v malem 
nogometu, šahu, streljanju za de
kleta in v namiznem tenisu ter kvizu 
znanja. Rezultati niso bili nikoli v 
Pfvem planu. Bolj pomembno je 
bilo prijateljstvo, bratstvo in enot
nost in zato ni nikogar presenetila iz
java predsednika koordinacijskega 
pdbora mladih BVGP Zorana Kla- 
čarja, ki je v nagovoru ob zaključku 
srečanj med drugim dejal tudi tole: 
»Ne glede na to, kdo je osvojil po
kale, lahko zmagovalce razglasimo 
v$e tiste, ki so prišli na 17. sreča

nje mladih BVGP. Zmagovalci 
so tako in ljubljančani, beograjčani, 
Zagrebčani, spliČani, rečani in Sara
jevčani.«

Gradisove ekipe so nastopile ta- 
koje: drugo mesto so dosegli igralci 
namiznega tenisa, tretje strelke, če
trto šahisti in nogometaši, v kvizu pa 
smo delili četrto do šesto mesto. 
Kegljanje je odpadlo, ker je bilo 
kegljišče v hotelu Bistrica pokvarje
no.

Zadnji dan so udeleženci srečanja 
takoj po zajtrku zapustili Jahorino 
in si na poti do Sarajeva ogledali bob 
stezo na Trebeviču ter spomen park 
Vranca nedaleč Sarajeva, kjer so 
Nemci med drugo svetovno vojno 
pobili 12.000 Židov.

V Sarajevu je bilo dovolj časa za 
ogled kulturno-zgodovinskih zna
menitosti, prepričali pa smo se tudi, 
da je bilo v Sarajevu za olimpiado 
zgrajenih veliko novih objektov.

Srečanje mladih iz bivših vojno 
gradbenih podjetij bo prihodnje leto 
v Splitu, potem pa je na vrsti Gradis.

C. Pavlin

Gradisova ekipa, ki je nastopila na 17. srečanju mladih BVGP Jugoslavije 
(Foto: C. Pavlin)
---------------------------------------------------------------------------------- X

Mariborski sindikati podelili priznanja _______

Tozdu GE Maribor 
in Francu Čontali

Na osrednji proslavi dneva samoupravljalcev, 35. obletnici samou
pravljanja in 40. obletnici ustanovitve Zveze sindikatov v Mariboru, 
ki je bila v domu JLA, so podelili priznanja in plakete Mestnega sveta 
2SS Maribor za dosežene uspehe pri razvoju in utrjevanju naše sa
moupravne, politične in gospodarske ureditve. Med drugimi dobitniki 
priznanj sta tudi naša temeljna organizacija združenega dela gradbena 
enota Maribor ter Franc Contala prav tako iz GE Maribor.

Franjo Štromajer
V____  ___ ;_______________________ _______________ J

Preventivno rekreativni oddih ob morju je tudi letošnja skupina preživela 
nadvse prijetno

Rekreativni oddih v Poreču
V času od 9. do 16. maja 1985 

smo bili člani našega kolektiva na 
aktivnem oddihu v Zeleni laguni pri 
Poreču. Iz Gradisa nas je bilo 22 
udeležencev. Rekreacijski oddih je 
potekal načrtno, tako da smo imeli 
vedno jutranjo telovadbo, zatem 
ostale športe.

Tak oddih je izredno koristen in 
prijeten, nenaporen in vsestransko 
koristen. Vreme nam je v začetku 
nekoliko pokvarilo aktivnosti, ka
sneje pa je potekalo vse v naj lepšem 
redu in po vnaprej predvidenem 
programu.

Udeleženci smatramo, da je tak 
oddih za člane našega kolektiva 
izredno dobrodošel, zlasti za tiste, ki 
so slabšega zdravstvenega stanja. Na 
takih skupnih srečanjih se člani ko
lektiva tudi spoznajo in navežejo to
variške odnose.

Zahvaljujemo se vsem organiza
torjem in tistim, ki so nam omogočili 
tak oddih, ter priporočamo tudi v 
bodoče za člane kolektiva tako 
obliko prijetnega bivanja in počutja 
na morju.

Udeleženci rekreacije

Na Kodeljevem 
so gostovali športniki 
invalidi Jugoslavije

V organizaciji republiške zveze za 
šport in rekreacijo invalidov je bilo 
18. maja 14. srečanje invalidov 
športnikov Jugoslavije pod geslom 
»Bratstvo in enotnost«. Pokrovitelj 
te velike športne manifestacije je bil 
Republiški odbor zveze borcev 
NOV Slovenije. Nastopilo je 200 
športnikov. Tekmovali so v treh 
športnih zvrsteh: sedeča odbojka, 
streljanje z zračnim orožjem, ter 
golbal. Golbal in sedečo odbojko so 
igrali v dvoranah na Kodeljevem v 
Ljubljani.

Sedečo odbojko igrajo invalidi, ki 
so brez obeh nog, brez ene noge ali 
pa so noge kakorkoli poškodovane, 
da ne more brez pomagal stati na 
njih. Golbal je posebna igra z zve
nečo žogo za slepe. Igra se na tleh. 
Vržena žoga se kotali po tleh in jo 
igralec ob robu igrišča lovi po poslu
hu, ker žoga oddaja poseben zvok. 
Ker so igralci slepi, se večkrat zgodi, 
da dva igralca istočasno planeta na 
žogo, tako da lahko pride do po
škodb.

Tudi pri strelcih so določene spe
cialnosti. Strelci so brez rok ali nog, 
zato lahko tisti brez noge ali nog sedi 
na stolu in strelja. Invalid brez ene 
roke pa lahko strelja s posebnega 
naslona, torej puška lahko sloni, ne 
sme pa biti vkleščena.

Rezultati, ki so bili doseženi v 
streljanju, se lahko primerjajo z ne
katerimi rezultati med zdravimi 
športniki.

Starostni sestav športnikov inva
lidov je zelo pester. Športno dejav
nost invalidov so začeli dejansko 
borci — vojni invalidi. Kasneje so se 
vključili tudi ostali, kot so:

— invalidi z vojnim materialom,
— delovni invalidi,
— invalidi v prometnih nesrečah,
— invalidi s prirojeno invalid

nostjo.
Med invalidi, ki so gostovali v 

Ljubljani je bilo še nekaj vojnih in
validov, katerih rezultati, predvsem 
v streljanju, zasluži jo vso pozornost. 
Športniki invalidi so tako preko raz
nih zvrsti športov vključujejo in 
enačijo z zdravimi tudi na tem po
dročju.

Šport in rekreacija sta pribljub- 
Ijeni dejavnosti invalidov v vsej Ju
goslaviji. Naloga organizacij za re
kreacijo in šport invalidov je, v prvi 
vrsti, zagotavljanje možnosti telesno 
prizadetim osebam za zdravo in bolj 
polno življenje. Pri tem so humani 
medsebojni odnosi, tovarištvo in 
prijateljstvo tisto, kar daje tem ak
tivnostim posebno vrednost.

Čuvajmo in cenimo zdravje, do
kler ga imamo!

Ludvik Šnajder
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Tekmovanje med balinarji je bilo napeto in negotovo do konca

V polfinalu namiznega tenisa so KO Maribor s 5:4 premagali SPO, v finalu 
pa so morali priznati premoč OGP, ki je zmagal s 5:3

V Snalnem srečanju odbojkarjev so bili igralci SPO poraženi od Ravenča
nov, ki so pokazali največ

Med šahisti je nastopilo le devet ekip. V odsotnosti nekaterih najboljših 
igralcev v ekipi GE Maribor, je zmaga pripadla Gradbeni operativi Ljubljana

Člani zmagovite ekipe SPO so dvignili svojega vodjo Mirana Mallyja rije najodgovornejši ljudje pri organizaciji iger — z leve proti desni: pod
predsednik organizacijskega odbora Miran Terčič, pokrovitelj iger Stanislav 

l(*ler in predsednik organizacijskega odbora Ludvik Šiftar

r
Gradisove 31. letne športne igre v Ljubljani

V
Organizator SPO istc^no tudi zmagovalec

Celoletno športno-rekreativno 
aktivnost smo tudi letos v Gradisu 
zaključili s tekmovanji na 31. letnih 
športnih igrah, ki so bile v petek in 
soboto 14. in 15. junija v Ljubljani.

Igre je odlično organiziral tozd 
SPO — pokrovitelj iger je bil direk
tor tozda SPO Stanislav Fidler, 
predsednik organizacijskega odbora 
Ludvik Šiftar in predsednik Častne
ga razsodišča Vincenc Gartner.

31. letnih iger se je udeležilo 827 
športnikov iz 15. tozdov (manjkal je 
le tozd GE Ravne) in 3. delovnih 
skupnosti.

O doseženih izidih največ povedo 
rezultati in uvrstitve:

Odbojka meški: 1. GE Jesenice, 
2. SPO, 3. GE Maribor, 4. NG Ma
ribor, 5. KO Maribor, 6. GE Celje, 
7. GOL in 8. DSSS.

Odbojka ženske: 1. Bifo Maribor, 
2. GE Jesenice, 3. NG Maribor, 4. 
DSSS, 5. GE Celje, 6. Interna 
banka, 7. SPO in 8. GOL.

Streljanje moški: 1. KO Maribor,

2. LIO, 3. GE Gradnje Ptuj, 4. SP°' 
5. GE Celje, 6. NG Maribor, 7. In
ženiring, 8. OGP,- 9. DSSS, 
GOL, 11. GE Jesenice, 12. GE Ma
ribor, 13. KO Ljubljana, 14. UDU- 
15. Biro Maribor, 16. Biro Ljub 
Ijana in 17. GE Koper.

Streljanje ženske: 1. GE Maribi-1- 
2. KO Maribor, 3. LIO, 4. Intern® 
banka, 5. SPO, 6. NG Maribor, J- 
Biro Maribor, 8. GE Celje, 9. 
Gradnje Ptuj, 10. GOL, 1 L GE Je
senice, 12. GE Koper, 13. DSSS 1 
14. Biro Ljubljana.

Kegljanje moški: 1. GE Jesenic6, 
2. SPO, 3. KO Ljubljana, 4. KO Ma
ribor, 5.. GOL, 6. OGP, 7. Inženi
ring, 8. GE Celje, 9. GE Gradnje 
Ptuj, 10. DSSS, 1 L GE Koper, D' 
LIO in 13. NG Maribor. ,

Kegljanje ženske: 1. DSSS, 
SPO, 3. GE Koper, 4. GOL, 5. 
terna banka, 6. GE Gradnje Ptuj> J. 
GE Jesenice, 8. GE Maribor, 9. 
Ljubljana, 10. GE Celje, 11- KU 
Maribor in 12. NG Maribor.

Zmagovita ekipa odbojkarjev z Jesenic

.Namizni tenis moški: 1. OGP, 2. 
£0 Maribor, 3. SPO, 4. DSSS, 5.

Jesenice, 6. Biro Ljubljana, 7. 
, E Celje, 8. Biro Maribor, 9. GOL, 
v" Inženiring, 11. GE Maribor, 12. 
‘ C Maribor in 13. KO Ljubljana.

Namizni tenis ženske: 1. NG Ma- 
>r, 2. Biro Ljubljana, 3. KO Ma- 

1 'lbor, 4. GE Celje, 5. GE Jesenice, 
jV CE Maribor, 7. KO Ljubljana, 8. 
^S, 9. SPO in 10. GOL.

! $pr?E: 1- GOL, 2. GE Maribor, 3. 
Dtvr ’ 4- GE Celje, 5. GE Jesenice, 6. 
l M*, 7. NG Maribor, 8. KO Mari- 
°rt'n_9. GE Koper.

^r*ali nogomet: 1. GE Maribor, 2.
Maribor, 3. GE Jesenice, 4. 

L kV 5' SPO- 6- GE Koper, 7- KO 
L “b|jana, 8. OGP, 9. GE Celje, 10. 
|i -11. DSSS, 12. Biro Maribor in 
'' B'ro Ljubljana.

3 ^linanje: 1. LIO, 2. GE Koper,
n Ce,ie- 4- OGP- 5- GE Grad* 

Gni tUJ’ 6' spO. 7. NG Maribor, 8. 
C- 9. KO Ljubljana, 10. KO Ma

ribor, 11. DSSS, 12. GE Maribor, 
13. Inženiring in 14. Biro Maribor.

Končna skupna uvrstitev ekip Točke

1. SPO Ljubljana 94
2. GE Jesenice 76
3. KO Maribor 74
4. GE Celje 73
5. GE Nizke gradnje Maribor 69
6. Gradbena operativa Ljubljana 66
7. GE Maribor 63
8. DSSS Ljubljana 57
9. LIO Škofja Loka 48
0. OGP Ljubljana 48
1. GE Gradnje Ptuj 43
2. GE Koper 39
3. KO Ljubljana 38
4. Projektivni biro Maribor 28
5. Inženiring Ljubljana 24
6. Interna banka Ljubljana 22
7. Projektivni biro Ljubljana 20
8. Uprava delavskih domov Lj. 4

Besedilo in slika: 
Cveto Pavlin

keRljanju so s 532 podrtimi keglji zmagali Jeseničani
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Tako so slavile zmago kegljačice DSSS

Tudi odbojkarice so prikazale solidno igro

.... .... ■"- :eaii(Mnenii|ii Ti:
Namizni tenis je tudi med ženskami popularen, kar dokazujejo uspehi na 
naših igrah in igrah gradbenikov Slovenije

V imenu strelcev KO Maribor, ki so na igrah zmagali, je pokal prevzel Josip 
Humek
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Tenis prvič demonstracijska panoga na ŠIG-u

Skupna zmaga ekipe 
Gradisa

0

Komisija za šport in rekreacijo pri republiškem odboru sindikata gradbe
nih delavcev Slovenije je sklenila, da se letos tenis uvede v program letnih 
športnih iger gradbenikov (ŠIG) kot demonstracijska panoga. Organizacijo 
tekmovanja je prevzela sindikalna konferenca Gradbinca iz Kranja — Komi
sija za šport in rekreacijo in tekmovanje pripravila 25. maja na igriščih TK 
Triglav Kanj.

Tekmovalci so bili razvrščeni v tri 
kategorije. V kategoriji A so nasto
pali mlajši od 35 let, v kategoriji B 
od 35 do 45 let in v kategoriji C sta
rejši od 45 let. Tekmovalo se je na 
izpadanje. Srečanja so se igrala na 
podaljšan set do 9 dobljenih ge mo v s 
tie breakom pri izidu 8:8.

Organizator Gradbinec Kranj je 
pripravil tudi ostale propozicije 
tekmovanja v katerih je med drugim 
določil način izračuna uvrstitev po
sameznih ekip. Za izpad med 16 je 
posamezni tekmovalec dobil eno 
točko, za izpad med 8 dve točki, za 
izpad med 4 tri točke, poražena pol
finalista dobita 5 točk, poraženi fi
nalist 7 točk in zmagovalec vsake ka
tegorije 10 točk.

Na tekmovanju je nastopilo 
skupno 64 tenisačev, ki so bili ra
zvrščeni takole: v skupini A 23, v 
skupini B 16 in v skupini C 25 tek
movalcev.

V skupini najmlajših tenisačev do 
35 let je zmagal Tomovič iz SCT, v 
skupini tenisačev od 35 do 45 let je 
zmagal Božič iz Gradisa in v skupini 
starejših od 45 let je zmagal Moze

tič, ki je v finalu premagal Pogačnika 
iz Gradisa.
Končni vrstni red ekip je bil nasled
nji:

1. GIP Gradis 28 točk
2. Z1L 24 točk
3. SCT 22 točk
4. 1BE 18 točk
5. Gradbinec 17 točk
6. 1MP 15 točk
7. Hidrogea 10 točk

Na tekmovanju je nastopilo 18 
ekip.

Letošnje prvo demonstracijsko 
tekmovanje v tenisu za ŠIG je poka
zalo, da je tenis zelo popularna in 
priljubljena športna zvrst tudi med 
gradbeniki in je kot taka tudi pri
merna oblika rekreacije delovnega 
človeka. Zato je popolnoma 
umestna uvrstitev tenisa v letošnji 
program ŠIG in upamo lahko, da bo 
po letošnji uvodni demonstraciji na
slednje leto že vključen kot osma 
panoga v letni program ŠIG.

Besedilo in slika: 
Cveto Pavlin

Na letošnji demonstracijski predstavitvi tenisa v tekmovanju SIG so nas za
stopali, z leve proti desni stoje: Alojz Polajnar — DSSS, Stane Potočnik 
GL Maribor, Janez Pogačnik — OGP, Peter Rubin — GL Maribor in Jernej 
Jeršan — DSSS, čepita Peter Kristanič — Biro za projektiranje Maribor in 
Črtomir Božič — GL Maribor.

6. teniško prvenstvo Gradisa

1. Božič, 2. Pogačnik, 3. Jeršan
I. Božič. 2. Pogačnik. 3. Jeršan

V petek I4. junija je bilo \ Ljub
ljani pod pokroviteljstvom tozda 
ŠPO. ki je bil organizator 31. letnih 
iger Gradisa in v organizaciji Komi
sije za šport in rekreacijo pri Konfe
renci OO ZS Gradisa 6. teniško pr
venstvo. katerega se je udeležilo re
kordno število 23 tekmovalcev i/ 6 
naših tozdov in delovnih skupnosti.

Tekmovanja so potekala istoča
sno na igriščih ŠD Savsko naselje in 
ŠD Partizan Vič. Finalna srečanja za 
1. in 2. mesto ter 3. in 4. kot tudi 
malo finale tolažilne skupine v ka
teri nastopajo poraženci iz prvega 
kola so bila odigrana istočasno na 
treh igriščih ŠD Partizan Vič.

Končni vrstni red 6. teniškega pr
venstva Gradisa: 1. Črtomir Božič

-GE Maribor. 2. Janez Pogačnik

OGP. 3. Jernej Jeršan — DSSS. 4' 
Alojz Polajnar - DSSS. 5. Boja" 
Oherlcit — GE Maribor. 6. Pc'ti’1 
Kristanič — Biro Maribor, 7. St""" 
Potočnik — GE Maribor. 8. Pd"r 
Rubin — Cii: Vjarihor. 9. R""*1’ 
Kotnik — Biro Maribor. 10. BI"7 
Mlinarič GE Maribor. 11. Franj0 
Štromajer —GE Maribor. 12. Aloj2 
Kepic — GOL. 13. Edo Ravbar ^ 
Inženiring. 14. Cveto Pavlin 
DSSS. 15. Jure Deisinger — CiOL 
16. Tone Curk — DSSS. 17. Vladi
mir Peščerov — Inženiring. 18. lv0 
Kohne — GOL. 19. Ra miz Džan" 
— DSSS. 2(1. Jure Homec — DsSi>'
21. Karel Vcršnak — Biro Marib°r'
22. Janez Roj — GE Maribor in 2+ 
Tomo Lampič — GOL.

Besedilo in slik3' 
Cveto P‘ivllfl

Na prvenstvu Jugoslavije

Po osvojitvi naslova republiških 
prvakov so kegljači KK Gradis na
stopili na polfinalnem tekmovanju 
ekipnega prvenstva Jugoslavije 11. 
in 12. maja v Delnicah in na Reki. 
Jasno je, bilo, da se bosta za prvo 
mesto potegovala KK Medveščak iz 
Zagreba in KK Gradis iz Ljubljane. 
Že v prvem polfinalnem nastopu v 
Delnicah so morali kegljači Gradisa 
priznati premoč kegljačev Medveš- 
čaka, saj so slednji odločili dvoboj 
sebi v prid s 5367:5310 podrtih keg
ljev.

Kegljači Gradisa so v Delnicah 
metali takole: Urbanc 851, Zdešar 
922, Hočevar 886, Janša 879, Ju
vančič 873 in Bizjak 899 in Medveš- 
čaka: Borčul 911, Šepak 863, Šutina 
888, Biber 852, Dragaš 924 in Bo- 
Ijat 929.

Drugi dan na Reki se je slika po
novila, rezultat pa je bil 5157:5067 
za K K Medveščak. Rezultat Gradi
sa: Urbanc 885, Zdešar 802, Hoče
var 838, Janša 832, Juvančič 862, in 
Bizjak 850 ter rezultati Medvešča- 
ka: Borčul 906, Šepak 848, Šutina 
840, Drndelič 798, Dragaš 858 in 
Boljat 907.

Obe moštvi sta se uvrstili na fi

Ife

Kegljači Gradisa drugi v državi
nalni turnir, ki je bil 9. in 10. junija v 
Sarajevu in Vogošču. Pred tem so 
naši kegljači nastopili na srečanju z 
moštvom Meteor iz Morfeldna v ZR 
Nemčiji in se pripravljali na finalni 
turnir, tako da so trenirali petkrat 
tedensko.

Pred odhodom v Sarajevo je bil 
cilj igralcev Gradisa osvojitev dru
gega mesta, saj je moštvo Medveš- 
čaka z reprezentanti Borčulom, Bo- 
ljatom in Dragašom težko premag
ljivo. Kljub temu so se naši kegljači, 
na kegljišču v sarajevski Skenderiji in 
v športnem centru v Vogošču, borili 
do konca, vendar so Zagrebčani bili 
tudi tokrat nepremagljivi.

Medalje so si razdelili:
1. KK Medveščak Zagreb, 

11.358 podrtih kegljev
2. KK Gradis Ljubljana, 11.094 

podrtih Kegljev
3. KK Brodosplit Split, 10.933 po
drtih kegljev

Ostale ekipe so se razvrstile tako
le: 4. Poštar Split 10.897,5. Kvamer 
rijeka 10.864, 6. Spartak Debeljača 
10.641, 7. Šloga Bosanski Novi 
10.519 in 8. Vardar Skopje 10.511 
kegljev.

Kegljači Gradisa so dosegli na

slednje rezultate (pr\ i izid je iz Sara
jeva, drugi pa iz Vogošča) Hočevar 
893+976, Urbanc 930 + 942, Ju
vančič 929+952, Zdešar 873 + 885, 
Bizjak 931+994 ter Janša 888 in 
Marinček 910 kegljev.

Prvak Medveščak bo jeseni doma 
v Zagrebu nastopil na tekmovanju 
evropskih prvakov, kegljači Gradisa

pa so si kot viceprvaki izborili pr*1' 
vico nastopa na tekmovanju na Do
navski pokal v Regensburgu v +r 
Nemčiji.

K osvojitvi drugega mesta v Jug0' 
slav i ji čestitamo!

Besedilo:. Dora Klemen^ 
Foto: Tone Cur

gaj

Moštvo kegljačev Gradisa, viceprvakov Jugoslavije. Z leve proti desni st^, 
Peter Curk — kondicijski trener, Boris Urbanc, Bojan Marinček, FrancPf( 
cijan — trener, Vinko Janša in Matjaž Hočevar. Čepe: Albin Juvančič, D 
Zdešar, Darko Bizjak, Miro Ogrizek in Dušan Ivačič.
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Mednarodni zmagi 
kegljačev Gradisa

Kegljači Gradisa, prva in druga 
®Kipa, so gostovali v dneh od 24. do 
^6. maja 1985. v Morfeldnu pri 
Frankfurtu (ZRN) ter prepričljivo 
JJgnali vzorne gostitelje kegljaškega 
Kluba Meteor.

Sprejem pri gostiteljih za katere 
nastopa tudi Slovenec Martin Jakšič 
Kateri ima nemalo zaslug, da je do 
Srečanja sploh prišlo, je bil zelo pri
srčen.

Celotno srečanje je potekalo v 
Jelo tovariškem vzdušju. Ker je sre- 
canje potekalo v času pred zaključ
im finalom državnega prvenstva so 
kegljači Gradisa tekmo izrabili kot 
del priprav, saj je objekt na katerem 
Se je tekmovalo bil res v izvrstnem 
s,anju, enako tudi rekviziti, tako da 
s° naši kegljači zaigrali v vsem svo
jem sijaju.

Prva ekipa Gradisa je premagala 
kegljače KK Meteorja z rezultatom 
"530:5058 (čeprav so nam obljub
ili ostro konkurenco, se dobro

razpoloženi naši kegljači niso pustili 
presenetiti). Igrali so: Bojan Marin
ček 903, Dore Zdešar 904, Albin 
Juvančič 932, Boris Urbanc 904, 
Matjaž Hočevar 920 in Darko Biz
jak 967 za goste in Buch 581, 
Schaffner 846, Dopmehl 850, Ger- ' 
nandt 848, Flauaus 853, Mitschke 
872 in Amdt 208 za gostitelje.

Druga ekipa je nastopila v disci
plini 6 x 100 lučajev ter zmagala z 
rezultatom 2460:2356.

Nastopili so: Peter Curk 363, 
Vinko Jagerinec 406, Rudi Pevc 
411, Miro Ogrizek 419, Franc Belci- 
jan 445 in Dušan Ivačič 416 za goste 
in Jakšič 360, Do me s 417, Baier 
417, Domes 176, Schulmeyer 193, 
Steitz 367, Arndt 426 za gostitelje.

Po končanem tekmovanju je bilo. 
tovariško srečanje na katerem sta se 
govornika obeh ekip spomnila tudi 
rojstnega dne Maršala Tita.

Pred odhodom v nedeljo, 26. 
marca so nam .gostitelji razkazali še

V spomin

Stanko Smolič
V življenju so trenutki, ki jih 

ježku dojamemo. Zaznamo jih, 
jih jemljemo kot dejstva, ne mo- 
temo pa razumeti, da je vse to 
res. Taki trenutki ostanejo glo
boko zapisani v naših srcih. Bo
lečina, ki jih običajno spremlja 
neizprosno pušča v nas praznino,
Ki je ne moremo zapolniti čez
noč.

Toliko hujša je bolečina, če 
nenadna smrt pretrga nit življe
nja sodelavcu, prijatelju, očetu in 
f° sredi življenja, sredi dela, kot 
Je bilo to v primeru Stanka Smo- 
•ča. Dobesedno rasel je z Gradi- 

?°ni. Niti 15 let ni dopolnil, ko se 
Je pričel učiti za ključavničarja. 
Njegova želja po znanju je bila 
velika. Ob delu je končal delo- 
v,,dsko šolo, leta 1977 pa še višjo 
s,,|o za organizacijo dela. Name
tal je študirali tudi na Visoki 
^konomsko-komercialni šoli, pa 
e Poda hotela drugače.

Življenjska nit se je pretrgala v 
"enutku, ko je hitel sporočat 
nobre poslovne novice...

Svojci, prijatelji, sodelavci in

znanci so onemeli ob tragični 
vesti. Grob in krut je svet resnič
nosti. Stanko bo ostal v naših 
srcih in naših mislih. Globoke 
korenine je pustil v teh 24. letih v 
Gradisu. Korenine, iz katerih bo 
vzklila še marsikatera uspešno 
opravljena naloga s področja, ki 
je tesno povezano z njegovim 
imenom. To pa bo najlepši spo- 
inin nanj. Sodelavci iz tozda 

KO Maribor

Posnetek za spomin. Kegljači prve, in druge ekipe Gradisa in Meteorja s 
predsednikom KK Gradis Stanetom Uhanom in županom Morfeldna (sto
jita na levi)

letališče v Frankfurtu.
Prijateljsko srečanje nam bo 

ostalo še dolgo v lepem spominu. 
Besedilo: Dora Klemenčič 

Foto: Tone Curk

BESEDA UREDNIKA

Obilica aktualnih dogodkov v tem 
mesecu nas je prisilila, da smo izlo
čili precej že pripravljenih prispev
kov za objavo v tej številki Gradiso
vega vestnika in ta prostor zapolnili s 
svežimi novicami in vestmi o dogod
kih, ki zaslužijo več pozornosti in 
bomo o njih podrobneje pisali tudi v 
naslednji številki.

Vsem dopisnikom se opraviču
jemo — nekateri že kar lep čas ča
kate na objavo svojih prispevkov, ki 
vsekakor zaslužij objavo, niso pa 
tako vezani na datum kot drugi, s ka
terimi smo vas na hitro želeli obve
stiti že v tej številki.

Hkrati pozivamo vse dopisnike, 
da se nam še naprej javljajte v tako 
velikem številu, le da bodite kratki. 
Smo pač prostorsko omejeni na vsa
kokratnih 16 strani.

UREDNIK

Dopisujte 
v naše 
glasilo

■RADISOV VESTNIK je glasilo delavcev delovne organizacije GIF GRADIS Ljubljana. Izdaja ga Odbor za 
j orn*acije v sestavi: predsednica Karolina Vodopivec, člani Štefan Rac, Sonja Gračanič, Ludvik Rudolf, Mi
ri. Cattonaro in tajnik Gojmir Bernot.

’ avni in odgovorni urednik je Cveto Pavlin. Člani uredniškega odbora so: Milenko Nikič, Vesna Gregorič,. . 
vi Remec, Ludvik Rudolf, Vlado Forhici, Vinko Damjan, Jani Klančar, Aleksander Bojanič in Tatjana Ša-v, 

nsek. Tehnični urednik je Matija Krnc. -V,., .
|.®j[° tiska tiskarna Ljudska pravica Ljubljana v nakladi 9.000 izvodov. Naslov uredništva: GIF GRADIŠ 
■JUbljana, Gradisov vestnik, Šmartinska 134a Ljubljana, telefon 441-422 int. 232 ali 220.

Zahvala
mameOb boleči izgubi moje 

Marije Perčič iz Grosupljega se 
iskreno zahvaljujem članom 
tozda SPO za izrečeno sožalje, 
spremstvo na njeni zadnji poti, 
darovano cvetje in vsestransko 

pomoč.
Marija Cimperman

Nagradna križanka 
v tej številki
Za pravilno rešeno in pravoča
sno prejeto križanko bomo tudi 
tokrat med reševalci izžrebali pet 
nagrad:

1. nagrada 500 dinarjev
2. nagrada 400 dinarjev
3. nagrada 300 dinarjev
4. nagrada 200 dinarjev
5. nagrada 100 dinarjev. 
Rešitve pošljite na naslov:

GIP Gradis Ljubljana, Šmartin-' 
ska 134a. Uredništvo Gradiso
vega vestnika — Nagradna kri
žanka. Pri žrebanju bomo upoš
tevali rešitve, ki jih bomo prejeli 
v uredništvo do18. julija 1985.

Nagrajeni reševalci 
majske križanke

Upoštevali smo vse rešitve, ki 
smo jih prejeli do 20. junija 1985. 
Tokrat smo prejeli nekoliko 
manj rešitev, sreča pa je bila na
klonjena naslednjim reševalcem:

1. nagrada — Jože Urankar, 
tozd LIO Šk. Loka (500 din)

2. nagrada — Polonca Kogov
šek, DSSS, Ljubljana (400 din)

3. nagrada — Ani Vončina, 
tozd GE Celje (300 din)

4. riatiitidri — Stane Simeonov, 
ibžJd GF lešenfče (200 din)

-< <0Wm Roškar,
6f"Wzd'GF. Martšor ((00 dinj 

Dobitnikom čestitamo!
UREDNIŠTVO



Nagradna Križan na


